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Les Corts tanca una nova
Festa Major marcada
per l’alta participació
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El rostre més fosc
de l’educació perifèrica

ENTREVISTA pàg 21

Gemma Mengual: del Pare
Manyanet a icona mundial

El jovent de les Corts celebra
l’estrena del nou espai juvenil

L’Espai Jove Ca la Panarra obres les portes i els seus integrants recorden que han hagut de lluitar 10 anys pàgs 10 i 17
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Viure amb TDAH:
un trastorn que no
és ni lleu ni poc greu

GUARDONS pàg 11

Lluís Sanglas i Imma
Garsaball, Cortsencs
d’Honor 2023
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Entrevista a 
Jaume Collboni, 

alcalde de
Barcelona
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“Amb les obres
del Camp Nou

hem pres totes 
les mesures
de control”
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“Només és una persona més
moguda de l’habitual” o “l’únic
que li passa és que li costa més
concentrar-se que a la resta”
són dos dels comentaris més re-
petits cap a aquells que tenen un
Trastorn per Dèficit d’Atenció i
Hiperactivitat (TDAH). Segons
defineixen des de la Federació
Catalana d’Associacions de Fa-
miliars i Afectats pel TDAH, la
seva aparició està vinculada a
una producció insuficient de do-
pamina i noradrenalina, que
s’encarreguen de la comunicació
entre les neurones.
Pel que fa a la seva afectació,

actualment hi ha entre un 5 i un
7% de la població infantil catala-
na diagnosticada amb TDAH,
però es calcula que aquest trastorn
afecta fins a un 12% dels infants,
sense tenir en compte els adults
que també el pateixen. Així ho de-
tallen des de la federació, coinci-
dint amb el fet que aquest octubre
és el mes europeu de la cons-
cienciació sobre el TDAH.

EL DIAGNÒSTIC EN EDAT ADULTA
La Maite de Miquel, que és la
presidenta de la federació, té
aquest trastorn des que va néi-
xer. Amb tot, no li van diagnos-
ticar fins fa dos anys. “Quan era
petita no se sabia què era el
TDAH”, recorda. En aquest sen-
tit, explica que no va sentir a par-
lar d’aquest trastorn fins fa deu
anys, arran del naixement del
seu primer fill, que també el té.
“A la guarderia em van dir que
li fes les proves, el van diagnos-
ticar i a partir d’aquí vaig co-
mençar a buscar informació i a
formar-me en aquest tema, i
em vaig adonar que jo també el
patia”, explica.

Tenir TDAH, en general, sig-
nifica tenir dificultats per man-
tenir la concentració i l’atenció, hi-
peractivitat mental i física i im-
pulsivitat. “Això ens fa ser per-
sones més intenses que la resta,
tant que fins i tot podem arribar
a ser pesades, i també som molt
despitades”, assegura de Miquel.
En el dia a dia això afecta, sense
anar més lluny, a coses tan sim-
ples com fer les tasques domès-
tiques. “Puc començar a fer el llit,
el dinar o a posar la rentadora i
deixar-ho tot a mitges perquè
me n’oblido”, lamenta.

LES EINES CONTRA EL TDAH
Per combatre el TDAH, la medi-
cació és essencial, però també ho
són les eines d’autocontrol, que
s’aprenen a base d’anar a teràpia.
L’Adrià Camps fa anys que les uti-
litza i assegura que ha notat una
millora. “Sempre he estat una
persona molt nerviosa i moguda
i sempre m’ha costat molt segu-
ir el ritme de les classes i con-

centrar-me”, relata. Amb tot, els
psicòlegs i psicopedagogs als
quals ha anat li han ensenyat a
gestionar tot el que li passa pel
cap i, sobretot, a organitzar-se.

“Gràcies a això i al fet que a l’es-
cola on anava em van adaptar el
currículum, m’he pogut treure el
batxillerat”, celebra. 
Mentrestant, en el cas de de

Miquel, la manca d’un diagnòstic
a temps i, per tant, d’un tractament
que li permetés tenir aquestes ei-
nes l’han fet viure sempre marca-
da pel TDAH. “De petita em van
fer bullying perquè a l’escola em
deien que era una gandula i que no
servia per estudiar, i després tam-
poc he tingut una vida fàcil a ni-

vell laboral ni maternal, ja que el
meu segon fill també té TDAH i,
a més, autisme”, afegeix. 
Sigui com sigui, assegura que

el més dur és veure’s reflectida en
els seus fills. “Tot i que estan dia-
gnosticats i tenen les eines que jo
no vaig tenir, al gran també li fan
bullying i, com a mare, és molt
dur veure que no té amics i que no
el conviden als aniversaris”, la-
menta. En aquest sentit, explica
que encara és petit per aprendre
a gestionar totes les eines que li
donen per autocontrolar-se, però
que almenys el TDAH no li ani-
rà augmentant com sí que li ha
passat a ella.

“DESEMPARATS I DISCRIMINATS”
Com passa amb qualsevol altre ti-
pus de trastorn mental, aquells
que pateixen TDAH poden de-
manar una ajuda econòmica a
l’Estat. “Tot i que només són
1.000 euros l’any, és una ajuda
que ens correspon”, assegura de
Miquel. Ara bé, la llei marca que,

per accedir a l’ajut, cal tenir la dis-
capacitat legal. “És una etiqueta
que moltes famílies no volen po-
sar als seus fills, com va passar en
el meu cas”, comenta Camps. 
Amb tot, les famílies que sí que

fan aquest pas es troben, en la ma-
joria dels casos, amb una respos-
ta negativa per part de les admi-
nistracions. “Només estan con-
cedint la discapacitat a aquells que
presenten un recurs”, assegura de
Miquel, que a més és advocada.
“El problema és que molta gent no
sap com fer-ho i això fa que ens
sentim desemparats i discrimi-
nats, ja que la discapacitat també
és necessària per accedir a les be-
ques educatives”, afegeix. 
En aquest sentit, Camps co-

menta que aquesta situació es deu
a la creença, encara molt gene-
ralitzada, que el TDAH és un
trastorn “lleu i poc greu”, mentre
que de Miquel explica que, per
canviar aquesta realitat, està as-
sessorant famílies perquè pugu-
in accedir a les ajudes. 

Els obstacles del TDAH
» L’octubre és el mes europeu de conscienciació sobre el Trastorn per Dèficit d’Atenció i Hiperactivitat

» Dos testimonis expliquen com els afecta i les dificultats amb què es troben en el seu dia a dia

Entre un 5 i un 7% dels infants catalans estan diagnosticats de TDAH. Foto: Arxiu

Per poder accedir 
a les ajudes de TDAH
cal tenir concedida
la discapacitat legal

Olga García
BARCELONA
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Vaig ser a Israel i a Pa-
lestina durant un mes

entrevistant desenes de
persones relacionades amb el conflic-
te, he llegit a fons i no m’atreviria a pon-
tificar com ho està fent gent que com
a molt haurà donat un cop d’ull a qua-
tre articles, o a un parell de tuits. 
Vergonya aliena.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

[Sobre un article de La
Directa] Fan fora els ve-

ïns de 13 masies per fer un
tancat de caça de luxe. O sigui, es per-
met la despoblació local, privatitzar ter-
renys dificultant la circulació de ramats,
persones i fauna per criar cabirols en una
granja i que quatre rics psicòpates els
matin a trets. Que algú aturi això.

@fuzzlampreave

La burocràcia pot ser
molt cruel. La Diputació

de la Corunya reclama
485,5 € a Josep Boan Rosanes, un mo-
torista de Barcelona de 20 anys que va
morir envestit pel conductor d’un cot-
xe que anava a 130 km/h en una via lo-
cal el 9 d’agost del 2020. És la factura
de la neteja de la via i dels bombers.

Les reserves d’aigua
dels embassaments de

les conques internes ca-
talanes han arribat avui al 20,95%, un
nivell inferior al de la sequera del 2008
i que frega el mínim històric del 1989.
Si no plou (i molt) aviat, es decretarà la
fase d’emergència per sequera abans
d’acabar l’any.

@alexsnclmnt@punsix@enricb

La lupa

En la massificació del litoral, i fins i tot de les
platges, el turisme, primer, i els grans es-
deveniments, després, han estat factors de-
terminants. A casa nostra, l’exemple més pa-

radigmàtic d’això és Barcelona. Cada cop són més els
turistes i menys les veïnes les que omplen els carrers
dels barris de mar. I, de fet, es calcula que la meitat
dels cinc milions d’usuàries que freqüenten les plat-
ges cada any no són veïnes de la ciutat. Amb tot, no
sempre ha estat així.
Des de fa dècades, el litoral de Barcelona ha vis-

cut a mercè de les onades dels interessos econòmics
i especulatius que han governat la ciutat. La prime-
ra sacsejada va ser preolímpica, quan l’alcalde Pasqual
Maragall va impulsar una reforma urbanística que
transformaria el litoral barceloní per sempre. L’eslò-
gan durant anys va ser “obrir la ciutat al mar”. No obs-
tant això, la realitat és una mica menys prosaica. Si
la ciutat seria un aparador internacional durant les
olimpíades, era necessari fer del seu litoral i de les se-
ves platges un nou atractiu turístic. I no hi ha dubte
que es va aconseguir.
El 3 d’agost del 1987 s’inicià el procés d’enderro-

cament del barri d’Icària sota la consigna que entre
el mar i la ciutat no hi tenia cabuda la ciutat indus-
trial. El nou paradigma econòmic era el turisme i ca-
lia fer net, “endreçar” el litoral i expulsar la pobresa.

Avui, de tota aquella operació cosmètica i urbanísti-
ca en queden els més de nou quilòmetres de platges
encaixades entre la Ronda Litoral i els espigons. Però
també, com deia a l’inici, els milions de turistes que
les visiten cada any.
Tanmateix, el turisme, com una plaga de llagos-

tes, tot ho esgota. Anys i anys promovent un turisme
de sol i platja han acabat per massificar les platges i
el litoral, fet que, de retruc, ha forçat la pèrdua del seu
atractiu turístic i econòmic. Aquesta és la paradoxa

perversa de la indústria turística. En aquest context
de saturació, l’única manera de continuar girant la roda
és trobant nous nínxols de negoci com són els grans
i massius esdeveniments esportius i culturals que han
proliferat els darrers anys.
És per això que, aquest estiu, la Vuelta ciclista

va donar el tret de sortida a la platja del Somor-
rostro, o fa un temps que s’organitzen els concerts
de la Mercè a la platja del Bogatell i el Primavera So-

und al Parc del Fòrum. És una tendència genera-
litzada arreu del Mediterrani i especialment a casa
nostra. Cada cop són més els macroesdeveniments
que s’organitzen al litoral, i podem dir que el mo-
ment àlgid el viurem amb la Copa Amèrica de Vela
que es farà l’any vinent.
Són les platges i el litoral un espai adequat per fer

aquest tipus d’esdeveniments? Segurament, no. No
només pel gran volum de visitants que ocupen les plat-
ges desplaçant les veïnes –en el cas de la Copa Amè-
rica es calcula que seran centenars de milers–, sinó
per l’impacte sobre l’ecosistema marí en forma de re-
sidus i pressió antropogènica. Ben mirat, és una ob-
vietat que quaranta mil persones sobre la sorra en el
concert de la platja del Bogatell no és acceptable am-
bientalment.
Al cap i a la fi, hem oblidat que les platges són en-

torns naturals que proveeixen de serveis ambientals,
climàtics i socials bàsics per al nostre benestar. Fins
i tot les platges urbanes com les de Barcelona. I d’ai-
xò se’n parla més aviat poc. Perquè en un país en què
hem fet de la costa un desert de ciment, la cosifica-
ció ha impregnat la nostra mirada del litoral. Per això,
faríem bé d’enterrar aquest model de gestió caduc, po-
sar els llums llargs i dedicar tots els nostres esforços
per fer de les nostres platges entorns més resilients i
adaptats a la nova realitat climàtica.

Quaranta mil persones sobre 
la sorra en un concert a la platja 
no és acceptable ambientalment

per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

La cosificació de les platges
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Un jove apunyala el seu company 
de pis per problemes de convivència1

2
Lluís Sanglas i Imma Garsaball, 
Cortsencs d’Honor 2023

El comerç de les Corts també 
celebra la Festa Major

Enderroquen l’històric 
restaurant Les Gabarres

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5

L’antic Orfenat Ribas: un edifici 
avançat a la seva època

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

Amb motiu  de la Festa Ma-
jor de les Corts 2023, la Bi-
blioteca Montserrat Abe-

lló del Districte de les Corts de Bar-
celona, del qual és regidor David
Escudé, va convidar el periodista
Joan-Ignasi Ortuño i Benages a
presentar el seu últim llibre, el nú-
mero 11, Memòries d’un perio-
dista desmemoriat. Ortuño és
escriptor, membre de l’Associació
Col·legial d’Escriptors de Catalu-
nya (ACEC), poeta visual, autor de
monòlegs, guionista, locutor, mú-
sic, director de teatre i humorista.
Assistir a una presentació d’a-

quest autor assegura no ador-
mir-se a la cadira, viure una bona
estona, ser crític amb molts pre-
judicis, no escoltar un discurs
convencional i rebre una lliçó gra-
tuïta d’aprendre des de l’estètica de
l’error. Ortuño és definitivament
un filòsof que ha de suportar que
el Jonàs Orgés surti de la seva vida
perquè, com deia Groucho Marx,

A Joan-Ignasi Ortuño 
per Luna M. Montesano Aran

“en aquest món tot s’acaba”.
Memòries d’un periodista des-
memoriat és un llibre apte
per a tots els públics, de lectu-
ra ràpida, de crítica i d’auto-
censura assegurada. Això és
l’únic que no es pot dubtar.

Memòries d’un periodista
desmemoriat/El llibre en blanc
d’una professió maleïda és un
llibre totalment ple d’ironia,
desafiament i sobretot provo-
cació de l’editorial Descontrol
Jonàs Orgés (alter ego de l’au-
tor), amb dibuixos de Joaquim
Aubert “Kim” i fotografies de
Pep Encinas.
Joan-Ignasi Ortuño és tam-

bé autor de l’obra Mentre em
dutxo, llibre amb prefaci de l’i-

noblidable perruquer i artista,
Lluís Llongueras, que opinava
que “en Joan-Ignasi escriu
aquell tipus de llibres que els
lectors inquiets i inconformis-
tes busquem”. Altres llibres
de l’autor són Penso, doncs in-
sisteixo, No sé si m’explico,
Grans relats de dues línies, El
Llibre Vermell de la covid,
Apologia de l’avorriment (afo-
rismes), Els mil pitjors aforis-
mes de la llengua castellana,
Dry Martini i Diari d’un nàu-
frag de Facebook. Rondant la
Model, entre altres.
Agraïments a totes les enti-

tats organitzadores d’aquesta
màgica Festa Major 2023 i al re-
gidor del Districte de les Corts.
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Els semàfors

L’Espai Jove Ca la Panarra s’ha
convertit oficialment en una

realitat aquest mes d’octubre.
Els responsables del nou

equipament ja han fet dos actes
d’inauguració i en preparen un
tercer de més gran, una festa

prevista per al dia 20. 
pàgines 10 i 17Ca la Panarra

La Festa Major de les Corts ha
tornat a oferir aquest any una

edició rodona. Del 29 de
setembre al 8 d’octubre, les

Corts es va omplir amb més de
200 propostes organitzades

conjuntament per la Taula de
Festa Major, entitats i el Districte. 

pàgina 10FM de les Corts

Torna el Barcelona Districte
Cultural (BDC), que omple de

teatre, música, circ, dansa i
cinema familiar els centres cívics

de tota la ciutat des del passat 
6 d’octubre i fins al 28 de

desembre, fomentant la cultura
de proximitat. 

pàgina 20BCN Districte Cultural

A les xarxes

@agenciaacn: @toni_comin qualifica de
“bona” la proposta de Sumar: “Està plena
d’elements útils”. Veu l’amnistia com una
“victòria política”, però no suficient.

@SindicatLloguer: Els preus continuen
pujant sense treva des del 2020, arribant a
una xifra històrica: 1.123,56 euros al mes de
mitjana a Barcelona i 830,34 a Catalunya. 

#ElLloguerEsDispara

@sindicdegreuges: El 20% de les famílies té
problemes per mantenir la llar a temperatura
adequada. 1/4 de la població en pobresa
severa no pot accedir al bo social elèctric.

#PobresaEnergètica #HiHauràInvestidura?



NLes millors
perles

Sofía Fernanda Dolores Cayetana Teresa Ángela de la Cruz
Micaela del Santísimo Sacramento del Perpetuo Socorro de

la Santísima Trinidad y de Todos Los Santos: així han batejat
uns ducs andalusos la seva filla. Si té un germanet, es dirà Ot.

Un arbre ple de bolquers penjant de les branques, que a
poc a poc han anat caient pel seu propi pes. És la

imatge dantesca que s’ha produït recentment a
l’Hospitalet. Esperem que l’alcalde de Vigo no agafi idees.

AParís, la ciutat de l’amor i de la llum, pots tastar creps amb
un cert regust de claveguera. El diari Le Parisien ha destapat

que alguns venedors ambulants de la capital francesa guarden
la massa de les creps en aquest curiós magatzem. Oh là là.

L’exàrbitre José María Enríquez Negreira va patir una
aparatosa caiguda mentre acudia a l’Institut de

Medicina Legal de Catalunya. Aquesta institució ha de
determinar si el seu estat de salut és adient per declarar.

LA FOTOUNRWA

Mirada pròpia

El discurs de l’odi en línia, en totes les seves
formes –per raons d’origen o ètnia, edatis-
me, discapacitat, llengua, religió o creences;
per sexe, identitat de gènere, orientació se-

xual o altres característiques o condicions personals–
, suposa una greu amenaça per a l’estabilitat i la de-
mocràcia dels territoris, amb evidents conseqüències
per al benestar i la salut física i mental de la població,
amb especial incidència en els i les adolescents, i so-
bretot les dones. Prevenir-lo i combatre’l és un rep-
te cada vegada més apressant per als governs nacio-
nals, autonòmics i locals, a causa de la manca de de-
núncia i d’eines per a la neutralització eficaces.
Actualment, 9 de cada 10 persones entre els 16 i

els 24 anys, segons dades generals i sense desagregar,
utilitzen les xarxes socials (segons dades de l’INE), cosa
que fa que en aquests espais s’estableixin els vincles
i les relacions quotidianes entre el jovent i, per tant,
ja constitueixen un nou escenari on perpetuar els rols
i estereotips sexistes que ja patim al món offline. Per
tant, la difusió de discursos d’odi i de la violència en
línia (sigui a través de ciberassetjament, amenaces di-
rectes o violència física, crims d’odi i violacions de pri-
vacitat) ja és un greu problema de primer ordre que
afecta especialment dones adolescents i joves, difi-
cultant-los sovint l’ús i el gaudi de les tecnologies di-
gitals en una època en la qual són clau per al desen-
volupament personal i professional.
Pel que fa als abusos i assetjaments sexuals a les

xarxes, en menys d’una dècada s’han multiplicat per
cinc a Espanya aquests delictes de contacte mitjan-
çant tecnologia amb menors de setze anys amb fina-
litats sexuals. I en concret, més d’un 25% de les do-
nes d’entre 16 i 25 anys a Espanya han rebut insi-
nuacions no apropiades a través de les xarxes, segons
dades de l’Observatorio Nacional de Tecnología y So-
ciedad. Les conseqüències per a la salut de les dones
i adolescents ja s’estan quantificant: el 54% de les do-
nes que han patit assetjament a través de les xarxes
socials han experimentat atacs de pànic, ansietat o es-
très, i el 42% de les nenes i joves han patit estrès emo-
cional, baixa autoestima i pèrdua de confiança.
A Santa Coloma de Gramenet, conscients que des

de les ciutats podem avançar, des de la proximitat i
la implicació del jovent, en la lluita eficaç contra els
discursos d’odi i les violències en línia, en totes les se-
ves dimensions, així com en les seves devastadores
conseqüències, els passats dies 14, 15 i 16 de setem-

bre hem organitzat a La Ciba les jornades interna-
cionals de presentació del projecte FAST LISA (‘Llui-
tant contra els discursos d’odi a través d’un enfoca-
ment legal, sociolingüístic i de les TIC’, en les seves
sigles en anglès), una important iniciativa de la qual
sentireu molt a parlar, impulsada per l’Ajuntament de
Santa Coloma de Gramenet i la Universitat Autòno-
ma de Barcelona (UAB), juntament amb altres ajun-
taments de ciutats d’Itàlia, Alemanya i Estònia, i fi-
nançada per la Unió Europea.
Sota el paraigua del FAST LISA, els municipis de

Santa Coloma, Ravenna i Dreieich, conjuntament amb
els experts del món acadèmic, estem treballant per dis-
senyar i posar en pràctica un protocol estàndard con-
solidat i transfronterer que girarà al voltant de l’ús mul-
tidisciplinari d’eines informàtiques, de coneixements
jurídics i de la participació activa dels i les joves, que
han estat i són els veritables protagonistes i el motor
del projecte i dels grans reptes comunitaris vers la llui-
ta contra el llenguatge d’odi.

Durant aquests dies de trobada a la ciutat de San-
ta Coloma, hem reunit una seixantena de participants,
entre els i les joves integrants del FAST LISA, d’en-
tre 18 i 30 anys, especialistes multidisciplinaris i re-
presentants governamentals i tècnics municipals de
convivència i mediació, per donar a conèixer i com-
partir coneixement, experiències i bones pràctiques
en l’àmbit de la identificació i la lluita contra la inci-
tació a l’odi en línia. L’objectiu final de les trobades
i, per tant, del FAST LISA, és capacitar els i les joves
participants, que hem denominat ‘ambaixadors i
ambaixadores locals’, per aplicar un pla d’acció co-
munitari a les ciutats amb l’objectiu de poder fer pre-
venció eficaç i efectiva de conflictes, episodis d’odi, dis-
criminació i intolerància amb eines innovadores.
Sabem que els discursos d’odi afecten els drets i

els valors fonamentals de les persones, el benestar i
la qualitat de vida, amb especial repercussió –a tra-
vés de les xarxes– en el desenvolupament, la seguretat
i el benestar del jovent. Per ajudar-los a protegir-se

cal fer-ho a través d’eines i aplicatius que formin part
del llenguatge i la comunicació habituals dels i les jo-
ves, del seu món i espai de comunicació. En aquest
sentit, en les primeres fases del FAST LISA, a través
del joc i d’eines basades en aplicacions com l”Edu-
cational Chat About Hate Online (ECHO)’, presentades
en les jornades a La Ciba, hem pogut analitzar aquest
fenomen i eines per a diversos escenaris i diferents for-
mes, com una primera fase d’identificació, cabdal per
conèixer i poder combatre aquest enemic permanent.
La següent fase del FAST LISA serà difondre i com-

partir l’aprenentatge de la formació rebuda per part
dels ambaixadors i ambaixadores amb estudiants de
Secundària (d’11 a 14 anys), estudiants de Batxillerat
(de 15 a 19 anys) i les ONG/OSC/associacions que tre-
ballen en l’àmbit de la inclusió social. Més concreta-
ment, els ambaixadors i ambaixadores locals impar-
tiran tallers en els centres escolars on els i les estu-
diants de Secundària i Batxillerat debatran sobre la
incitació a l’odi a Internet, presentaran casos concrets
dels quals han estat víctimes i/o dels que han tingut
notícia i posaran a prova el quadre de comandaments
i l’aplicació del projecte.
Els ambaixadors locals també contactaran amb

associacions juvenils i entitats que treballin amb jo-
ves per dur a terme grups de debat i avaluar la pos-
sibilitat de crear una comunitat digital de joves ca-
paços de detectar i aturar la propagació del discurs
de l’odi mitjançant diferents estratègies, inclosa la
recopilació de dades i de bones pràctiques per do-
nar suport a la seva acció. Alhora, seran els encar-
regats i les encarregades de posar en marxa una cam-
panya en línia de sensibilització innovadora i inter-
activa dedicada a promoure noves narratives de llui-
ta contra el discurs d’odi a la xarxa.
A través de projectes com el FAST LISA estem

transmetent al jovent i a la societat que la llibertat d’ex-
pressió no significa llibertat per difondre odi, intole-
rància i violència a les xarxes socials, ni és un sal-
conduit per transmetre desinformació nociva que cau-
si danys en el món real. Tenir clar, doncs, que la lli-
bertat d’expressió acaba davant l’odi que incita a la dis-
criminació, l’hostilitat o la violència. I que la clau per
erradicar aquests discursos i violències que es pro-
dueixen en línia i fora d’ella s’ha d’abordar des de la
innovació i amb la imprescindible participació, alta-
veu i implicació dels mateixos joves, que seran cab-
dals i motor per avançar cap a una societat millor.

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Combatre els discursos d’odi a les xarxes

La llibertat d’expressió acaba
davant l’odi que incita a la

discriminació o la violència
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@lolasurribas: El pare de David Beckham
estava preocupat per l’alçada del seu fill
quan era petit. Va decidir donar-li Guinness
i ous crus. M’hi hauré de posar als 26 anys.

@joeldiazbrah: L’opinió és molt més ba-
rata que la informació. Per això les redac-
cions estan cada vegada més buides i les
tertúlies cada vegada més plenes.

@gemmaherrero: Es una vergüenza que
se haya filtrado y se esté emitiendo la de-
claración de Jenni Hermoso. ¿Dónde está la
protección a la víctima? ¿Dónde? Qué asco.

Flaixos

 Tribuna

Calgary és el nou model de referència per trans-
formar els districtes econòmics? Almenys és
el que The Washington Post va defensar fa
uns mesos en un extens article del seu equip

editorial. El diari nord-americà lloava l’estratègia de
la ciutat canadenca per recuperar el seu downtown,
colpejat per la crisi del preu del petroli del 2014 i, més
recentment, per la covid i la implantació del teletre-
ball. La reacció de les autoritats municipals ha estat
impulsar la reconversió dels metres quadrats d’ofici-
nes que han quedat buits –inclosos edificis sencers–
en habitatges, per atraure residents i evitar que el dis-
tricte econòmic es converteixi en un desert urbà, per
la desaparició, també, d’activitats associades com la res-
tauració i altres serveis.
Aquesta ciutat d’1,4 milions d’habitants a l’estat d’Al-

berta –conegut com la Texas del Canadà per la seva im-
portant indústria del petroli i el gas– és, en efecte, el mo-
del que intenten imitar altres metròpolis canadenques
i dels Estats Units per fer front a la crisi dels seus res-
pectius downtowns. La pregunta és si el model de Cal-
gary és traslladable a Europa i a l’àrea metropolitana de
Barcelona en concret per combatre la crisi del sector de
les oficines.
La covid i el confinament van implantar arreu el te-

letreball. Avui, gran part d’empreses i administracions
públiques han consolidat un model híbrid, en el qual un
bon nombre d’empleats van a treballar de manera pre-
sencial només dos o tres dies a la setmana. La resta de
dies ho fan des de casa.
Segons l’Enquesta de Població Activa (EPA), el

2019 teletreballaven a Catalunya el 8,6% dels ocupats;
el 2020, en plena pandèmia, aquesta xifra va pujar fins
al 19%, i el 2022 va baixar al 15,9%, que encara és el do-
ble d’abans de la covid. I segons dades de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona, en el primer trimestre del 2023
la superfície d’oficines en oferta de lloguer s’estava re-
duint, mentre que el preu augmentava. Es podria con-
cloure, doncs, que hi ha hagut una certa tendència cap
al retorn als despatxos, tot i que no sembla prou signi-
ficativa. Aquesta tendència coincideix amb el debat en-
cetat en grans empreses que tornen a posar en valor la
presencialitat.
Hi ha grans diferències entre les ciutats nord-ame-

ricanes i les europees. Tret d’algunes excepcions a ban-
da i banda de l’Atlàntic, les primeres són extenses i

acostumen a concentrar l’activitat econòmica als
downtowns o districtes econòmics. A Europa, trobem
concentracions de negocis similars als downtowns a
la City de Londres, per exemple, però s’imposa més
el model de diversitat d’usos a tota la ciutat. És el cas
de Barcelona i la seva àrea metropolitana. Tot i que
hi ha zones amb una certa concentració d’oficines, com
el 22@ i la plaça Europa, a l’Hospitalet, per citar-ne
només dues, no tenen la magnitud d’una City o d’un
downtown.
Fa pocs mesos, la consultora Ernst & Young va fer pú-

blic un estudi sobre el mercat immobiliari d’oficines a
Madrid i a Barcelona on constatava una pèrdua d’inte-
rès inversor en un mercat que es considera sobreofer-
tat. Segons el citat informe, a Barcelona hi ha 8.000 ofi-
cines que es podrien reconvertir en habitatges.
Tot plegat podria fer pensar que transformar oficines

en residencial a l’estil Calgary podria ser la solució al
nostre problema endèmic de l’habitatge. Doncs res més
lluny. En primer lloc, gran part dels tenidors d’oficines
són privats que buscaran la màxima rendibilitat dels
seus immobles i, per tant, amb gens d’interès per ofe-
rir preus assequibles en cas que poguessin convertir ofi-
cines en habitatges. D’altra banda, caldria veure com
legalitzar aquest canvi d’ús. Tampoc té a veure el nos-
tre ordenament jurídic en aquesta matèria amb els dels
Estats Units i el Canadà, molt més permissibles i me-
nys protectors.
Malgrat tot, cal tenir en compte que, almenys a Bar-

celona, serà complicat tornar enrere amb el teletreball.
Sindicats i comitès d’empresa ho consideren una con-
questa i ho posaran molt difícil. Fa poques setmanes, un
estudi de l’International Workplace Group destacava que
la capital catalana és una de les millors ciutats per tele-
treballar. I ho és pel clima, l’oferta cultural i l’ambient
cosmopolita, entre altres raons. Vaja, que el teletreball
ha vingut per quedar-se, i el que podem esperar és una
tendència a reduir l’ocupació de les oficines. Les empreses
necessiten menys espai i ara mateix no és una bona in-
versió. A més, el fenomen del coworking s’està impo-
sant per a petites empreses i autònoms.
El problema de l’habitatge a casa nostra només es pot

encarar des de polítiques públiques que posin oferta as-
sequible al mercat per intervenir en el preu. La trans-
formació del downtownde Calgary està sent tot un èxit
als Estats Units i al Canadà, però no és el nostre model.

Transformar oficines 
en residencial 

a l’estil Calgary 
podria ser la solució 

al problema endèmic 
de l’habitatge, però no és

el nostre model. 
El problema de l’habitatge

a casa nostra només 
es pot encarar des de
polítiques públiques 

que posin oferta
assequible al mercat 

per intervenir en el preu

“

“
per Xavi Casinos

Podem importar el model Calgary?
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Jaume Collboni
Alcalde de Barcelona

“Prendre decisions no ha
d'implicar sempre confrontació”

Es va estrenar com a alcalde, ja
fa més de 100 dies, assistint
al concurs de paelles de Can

Clos, a la Marina de Port. Allà va
prometre “proximitat, consensos i
diàleg”. Podríem dir que aquest és
el seu manual d’instruccions?
Aquesta és l’actitud amb la qual vull
governar la ciutat. Vull ser l’alcalde
de tots els barris i de tots els barce-
lonins. Per això, en clau de proximi-
tat, aquesta setmana començo,
amb el títol de L’alcalde a prop teu,
una nova fase en la qual portarem
l’alcaldia de la ciutat cada primera
setmana de mes a un districte dife-
rent. Durant 10 mesos, començant
per Sant Martí i acabant per Ciutat
Vella, traslladaré l’alcaldia a un dis-
tricte i allà hi faré la meva agenda
ordinària, a més de trobades de
proximitat amb entitats veïnals, cul-
turals, esportives... Fins i tot aniré a
sopar, i en alguns casos segurament
a dormir, a casa de veïns.

A dormir a casa de veïns?
Sí, també. Això ho farem més enda-
vant, però. Ara a Sant Martí només
farem un sopar a casa d’una veïna

del Besòs que també hi ha convidat
altres veïnes, però més endavant al-
guna pernoctació em tocarà fer.

Li anàvem a preguntar en què es
diferencia la seva iniciativa de la
que ja duia a terme l’alcaldessa
Colau en aquest sentit, però ens
sembla que ella això de dormir
no ho va fer mai...
[Somriu] Bé, és una manera més de
demostrar que estem en contacte
directe amb la ciutadania, comen-
çant per la pròpia vida personal. Jo
he intentat canviar el mínim possi-
ble la meva vida normal com a veí de
Barcelona d’anar a comprar al Mer-
cadona, d’agafar el metro quan puc,
d’anar a la platja... I afortunadament,
com que m’he trobat una molt bona
resposta a nivell de carrer, estic molt
content de poder fer una vida molt
normal que em permet no perdre el
contacte amb la realitat de la ciutat. 

Vostè diu que vol “rebaixar una
mica la tensió que hi ha hagut a la
ciutat en molts temes els últims
mesos i anys”. ¿Això passa per
mantenir un perfil més aviat pru-
dent, potser fins i tot conservador,
per no prendre decisions que tor-
nin a generar fortes polèmiques?
Hem pres decisions, i algunes molt
contundents. Hem apujat un 50%

les sancions contra l’incivisme. Hem
multat les empreses concessionà-
ries de la neteja. Hem posat a dispo-
sició de la Generalitat 27 solars per
construir-hi 1.700 habitatges prote-
gits. És clar que hem pres decisions.
Moltes. Però això no vol dir fer-ho en
contra d’algú. Prendre decisions no
ha d’implicar sempre confrontació o

polarització, assenyalant l’adversari
o l’enemic. No dic que això es fes en
tots els casos a Barcelona, però sí
que s’havia creat un clima d’una
forta polarització en temes que pro-
bablement seient en una taula, amb
tranquil·litat i amb comunicació, es
poden acordar. El consens i el diàleg
no són sinònims de bloqueig.

El 2015, en plenes negociacions
amb Colau per a la seva primera

investidura, vostè deia això en
una entrevista a El Punt Avui: “Si
vols gestionar la ciutat, ho podràs
fer amb onze regidors. Si la vols
governar i transformar, necessi-
taràs una majoria”. De moment li
toca gestionar, doncs?
És evident que per governar una ciu-
tat a mitjà termini necessites majo-
ries. El gran avantatge que té ara el
PSC respecte d’aquell moment que
vostès em citen és que nosaltres
tenim una gran capacitat d’arribar a
acords. La meva prioritat és fer un
pacte progressista amb els comuns
i ERC. Aquesta és la majoria que jo
aspiro a articular durant aquest
mandat, primer amb pressupostos i
després amb governabilitat. Veurem
amb quina fórmula es pot fer. Però
tampoc descarto fórmules de gover-
nabilitat amb Junts si no s’aconsegu-
eix articular la majoria de progrés
que vull i que persegueixo.

Quant de temps més es veu go-
vernant en solitari?
Crec que és raonable que hi hagi
acords, primer, per aprovar els pres-
supostos. I després ja vindrà la resta.
Segur que durant l’any que ve tot
aquest panorama s’aclarirà. Els co-
muns van estar un any governant
sols en el seu primer mandat. Hi ha
precedents, per tant.

Ara que cita els comuns, ells han
fet dures crítiques al seu govern
fins ara. Com interpreta això i a la
vegada la seva voluntat d’entrar
a l’executiu que vostè lidera?
Soc conscient que estem fent coses
que ells no les farien de la mateixa
manera, però jo tampoc hauria fet al-
gunes coses igual quan governàvem
en coalició i les vaig haver d’acceptar
perquè estava en minoria. Però en el
gruix de les orientacions de les polí-
tiques hi ha base per a l’acord. 

Fa un moment deia que no des-
carta fórmules de governabilitat
amb Junts si aquest pacte progres-
sista no tira endavant. Un acord de
govern tampoc el descarta?
Jo no descarto res. Hi ha moltes fór-
mules de governabilitat i les explo-
rarem totes. Jo el que vull és que hi
hagi estabilitat al govern i que pu-
guem fer plans de transformació
que requereixen aquesta estabilitat,
pressupostos i mirada a llarg ter-
mini. Per transformar la ciutat ne-
cessites majories estables. 

Parlant de la ciutat, l’estiu ens va
deixar la seva primera gran me-
sura: el Pla Endreça. L’oposició ho
titlla d’operació de màrqueting...
Que mirin les dades. En general, la
gent ens va dient una frase que4

Arnau Nadeu / Albert Ribas
Fotografia: J. Chichelnitzky

“Si tenim 
més metro,
l'habitatge 
serà més
assequible”
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3es repeteix molt: “Es nota”. Aquesta
frase l’he sentit tant a Sarrià-Sant
Gervasi com a Ciutat Vella. Evident-
ment, queden punts crítics de neteja,
però sempre en quedaran, perquè
no és un problema que tingui un
principi i un final. Ara bé, es nota el re-
forçamentdels efectius i que les con-
cessionàries s’han posat les piles en
alguns barris. També es nota l’aug-
ment de la presència policial i de les
sancions... A la ciutat ha començat
una guerra contra l’incivisme. Hi ha
un percentatge d’incívics que ens
costa milions d’euros. Per això la prò-
xima fase del Pla Endreça serà una
ofensiva contra els incívics. 

Recentment, el seu tinent d’al-
calde de Seguretat, Albert Batlle,
tornava a parlar un altre cop de
“cultura de la navalla” després
dels apunyalaments de la Mercè.
Les veu encertades aquest tipus
d’expressions? No són alarmistes?
Crec que el que expressa el tinent
Batlle, com expresso jo mateix, és que
el combat contra l’incivisme, d’una
banda, i contra la delinqüència, de
l’altra, és una prioritat per al nostre
govern. L’ordre i la seguretat han de
ser una prioritat per a les forces pro-
gressistes, perquè si no, venen altres
a fer-se seu aquest missatge. A qui
més beneficia la seguretat pública és
a qui menys té. Per això estem par-
lant d’una política progressista. 

Ja va anunciar des del principi que
neteja i seguretat serien dues de
les seves prioritats. Una altra va
dir que seria l’habitatge...
És la principal font de desigualtat
que hi ha ara mateix a la ciutat.

Creu que avui dia és una quimera
imaginar una Barcelona amb un
lloguer mitjà de 800 euros? 
El que no és una quimera és que al
final del mandat puguem tenir al
voltant de 5.000 habitatges que ja

puguin sortir al mercat de lloguer
protegit per 500 euros de mitjana. Hi
podrien haver 13.000 beneficiaris di-
rectes d’aquesta mesura. I això no és
poc. Però no té l’escala suficient per-
què sigui una solució estructural, és
clar. Perquè ho sigui, precisament ens
cal això: escala. També metropoli-
tana. Necessitaríem uns 200.000 ha-
bitatges en els pròxims 15 o 20 anys. 

Per tant, acabar el mandat amb
una baixada dels lloguers, per
poca que sigui, no ho promet...
No... Hem de ser realistes i dir la ve-
ritat. No hi ha solucions màgiques.
Farem tot el que estigui a les nostres
mans, però jo no diré que d’aquí a
quatre anys baixaran els lloguers.
Crec que en aquest mandat acon-
seguirem contenir el preu dels llo-
guers lliures i augmentar l’oferta de
lloguer protegit. Això sí que ho puc
dir. Però amb això no s’arregla el
problema, que és molt complex i té
moltes variables. Per exemple, més
metro. Si tenim més metro, l’habi-
tatge serà més assequible. Perquè si
tens més metro, la ciutat real es fa
més gran. Per això hem d’ampliar les
línies de metro i augmentar la con-
nectivitat. Hem d’apostar pel metro.

Vostè també ha dit que vol apos-
tar per la cultura. Xavier Marcé,
regidor d’aquest àmbit, diu que
“cal repensar la relació entre els
grans festivals de música i la ciu-
tat”, perquè, “a dins d’una ciutat,
un festival amb 80.000 persones
és complicat”, i posa com a exem-
ples de festivals que cal repensar
el Sonar i el Primavera Sound. Ho
comparteix?
Jo crec que sobretot hem de defen-
sar el fet que hem aconseguit ser,
com a ciutat, un referent mundial
dels grans festivals de música. Penso

que és un guany per al sistema cul-
tural barceloní indiscutible. Però el
que és un gran avantatge pot aca-
bar convertint-se en una contrain-
dicació quan hi ha un excés. Tot té
un límit. En aquest sentit, jo com-
parteixo el que hi ha al darrere de la
reflexió del regidor Marcé, que és
que també s’haurien de repensar els

espais dels festivals en clau metro-
politana. No cal que tot passi a la
ciutat de Barcelona. Hem d’anar
canviant aquesta visió, i no viure-ho
com una pèrdua si un festival deci-
deix moure’s de ciutat. Es poden
buscar llocs alternatius si altres ciu-
tats de la primera corona metropo-
litana així ho volen.

Ara que parla en clau metropoli-
tana, cap a on s’imagina que ha
d’anar Barcelona i la seva àrea
metropolitana? Quin vol que sigui

el seu llegat com a alcalde i presi-
dent de l’AMB, en aquest sentit? 
No estem en política per deixar lle-
gats... En tot cas, en aquest mandat
tinc com a objectiu haver elaborat ja
el Pla de Desenvolupament Urbanís-
tic de l’àrea metropolitana, que, per-
què tothom ens entengui, és la
plantilla sobre la qual dibuixarem l’à-
rea metropolitana del futur. És a dir,
quant d’espai dediquem al transport
públic, a l’habitatge, a l’economia i de
quin tipus... M’agradaria que això es
deixés tancat en aquest mandat. I en
el següent mandat crec que s’haurà
d’obrir la reflexió d’ampliar l’Àrea Me-
tropolitana, competencialment i ter-
ritorialment. Ens fa falta créixer en
competències, cosa que no serà fàcil
perquè altres administracions les
hauran de cedir, i en termes de terri-
tori. En els pròxims 10 o 15 anys l’Àrea
Metropolitana s’haurà d’ampliar a tot
l’arc que va des de Vilanova fins a Ma-
taró, passant pels dos Vallesos. Perquè
aquesta és la regió metropolitana
que ens dona escala. La metròpoli
real. I hem de caminar cap aquí.

Hem començat citant aquell con-
curs de paelles de Can Clos, que va
ser el seu primer acte públic com a
alcalde. Amb quin acte li agrada-
ria poder acabar aquest mandat?
[Pensa] Entregant la clau 5.000 dels
habitatges de lloguer assequible que
estem fent a la ciutat.<

“Hi ha un
percentatge
d’incívics 
que ens costa
milions d’euros”

“S’haurien de
repensar els
espais dels
festivals en clau
metropolitana”

LES CORTS4Fa poc ens deia
que aquest mandat seria el d’en-
carar la fase final de la reforma
urbanística de la Colònia Cas-
tells. Pot garantir que en aquests
quatre anys es podrà acabar el
projecte?
La gestió urbanística de la Colònia
Castells té diverses fases, i ara en-
carem el final de la segona, amb
l’enderroc de l’entorn del carrer En-
tença. A finals d’any inaugurarem
el nou parc de la Colònia, un pul-
mó verd de 10.000 metres quadrats
amb una gran plaça central, jocs in-
fantils, circuit de salut, una àrea amb
elements per a gent gran i horts co-
munitaris. Posarem a punt el pas-
satge Piera per a l’ús veïnal i con-
solidarem la façana de les antigu-
es casetes, que preservaran la me-

mòria del patrimoni industrial de
la Colònia Castells i tindran nous
usos per al barri. I continuarem tre-
ballant amb les modificacions pre-
vistes per al desenvolupament ur-
banístic de la zona.

Les obres del Camp Nou ja han
provocat crítiques veïnals. Com
que estem parlant d’unes obres
llargues, està preocupat per si
van a més?
Hem pres totes les mesures de
control perquè les obres s’ajustin
a les autoritzacions concedides.
Treballem conjuntament l’Ajunta-
ment, associacions de veïns i ve-
ïnes i el club per fer el seguiment
de la planificació de les obres i
poder anticipar possibles molès-
ties que es puguin ocasionar, te-

nint en compte la complexitat i la
magnitud del projecte. A part de
les comissions que ja funcionen
respecte a l’Espai Barça, un cop al
mes fem seguiment conjunt i el
club informa amb antelació de les
possibles afectacions que poden
causar les obres previstes per tal
de minimitzar-ne l’impacte en la
vida quotidiana del veïnat. 

En diferents ocasions, partits
com ERC han posat damunt la
taula la reivindicació sobre la re-
cuperació de la Caserna del Bruc
per fer-hi habitatges i equipa-
ments. Vostè veuria bé obrir un
debat sobre aquesta qüestió?
Els debats sempre són positius en
projectes de futur que poden tenir
un gran impacte al districte.

“Fer habitatges i equipaments a la Caserna
del Bruc? Els debats sempre són positius”

“Portarem
l'alcaldia cada

primera setmana
de mes a un

districte diferent. 
Fins i tot aniré 
a sopar a casa 

de veïns”



11 d’octubre del 2023

Les Corts
| 10

línialescorts.cat

EQUIPAMENTS4“Ja el tenim
aquí! L’Espai Jove per fi és una
realitat”. Amb aquest missatge
s’anunciava, el 29 de setembre,
la posada en marxa de l’Espai
Jove Ca la Panarra. 
Per celebrar-ho, els respon-

sables d’aquest esperat equipa-
ment per al jovent cortsenc han
organitzat, de moment, tres ac-
tes. El primer va ser la jornada de
portes obertes de dissabte pas-
sat, 7 d’octubre, en el marc de la
Festa Major de les Corts, i el se-
gon va ser el berenar d’obertura
d’aquest dilluns, dia 9. Però el
tercer, que promet ser el més
gran, encara ha d’arribar: es
tracta de la festa d’inauguració,
prevista per al 20 d’octubre.

DEU ANYS DE LLUITA
L’Espai Jove Ca la Panarra, situat
al carrer de Dolors Masferrer,
29-31, no ha aparegut precisa-
ment del no-res. De fet, és el re-
sultat d’una dècada de reivindi-

cacions. Així ho recorden des de
l’entitat gestora de l’equipament,
la Plataforma Infantil i Juvenil
de les Corts, a la pàgina web de
l’espai. “Moltes gràcies a totes les
que, incansablement, heu tre-
ballat per aquest projecte, inclús
quan semblava una utopia! Du-
rant deu anys hem lluitat per

aconseguir la gestió cívica de
Ca la Panarra i ara, per fi, és una
realitat”, diu el text.
Al mateix portal també re-

corden que el nou equipament
que tot just acaba de començar
a caminar pretén ser “un espai de
trobada i empoderament juvenil
al barri de les Corts”.

El berenar d’inauguració de Ca la Panarra. Foto: Twitter (@calapanarra)

Espai Jove Ca la Panarra: 
d’una “utopia” a una realitat

» L’esperat equipament per al jovent cortsenc ja està en marxa
» El pròxim 20 d’octubre se celebrarà la festa d’inauguració de l’espai

El Barça avisarà amb 48 hores
quan superi l’horari d’obres

CAMP NOU4El Barça s’ha com-
promès a avisar els veïns del vol-
tant del Camp Nou amb dos dies
d’antelació quan tingui previst fer-
hi obres fora de l’horari permès
(de vuit del matí a vuit del vespre),
tal com ha avançat El Periódico. 
Així, el club notificarà el ve-

ïnat 48 hores abans d’encetar
unes tasques de fonamentació
que obliguen a ampliar l’horari
dels treballs, començant a les set
del matí i podent-se allargar
fins a les deu de la nit. La previ-

sió és que aquestes obres de fo-
namentació s’hagin de dur a
terme almenys quatre vegades
en el pròxim mes.  
Aquest compromís és el re-

sultat de la darrera reunió de la
taula tècnica que conformen el
Barça, l’Ajuntament i represen-
tants veïnals i que serveix per fer
un seguiment de les obres del
Camp Nou. Cal recordar que, du-
rant l’estiu, el club va rebre dues
multes, precisament, per saltar-
se els horaris d’obres permesos.

El Camp Nou, en obres. Foto: FC Barcelona

CELEBRACIÓ4Les Corts va tancar
la celebració de la seva Festa Ma-
jor el 8 d’octubre després de dos
caps de setmana plens d’activitats.
I és que el 29 de setembre es va po-
sar en marxa una celebració que
ha inclòs més de 200 propostes
que el districte, la Taula de Festa
Major i un centenar d’entitats
van organitzar per a tot el veïnat.
Així, el tret de sortida el va do-

nar el comerç de proximitat, ja
que els seus representants van ser
els encarregats de fer el pregó.

Amb la celebració començada
oficialment, es van fer múltiples
activitats que les entitats propo-
saven, entre elles les relacionades
amb la cultura popular. Cercavi-
les, diades castelleres o els ge-
gants no van faltar a la cita.
El segon cap de setmana de

celebració el ritme no es va atu-
rar. Espectacles de dansa per
als més petits o els premis als
Cortsencs d’Honor van ser dos
dels protagonistes de la celebra-
ció. I una de les últimes activitats

de la Festa Major va ser la cursa
En marxa per la paràlisi cere-
bral, que va organitzar la Fede-
ració de la Paràlisi Cerebral i la
Pluridiscapacitat de Catalunya
(FEPCCAT), o també la trobada
de corals de les Corts.
Amb tot, la Festa Major d’en-

guany ha estat un èxit de partici-
pació omplint els carrers de gent
els dos caps de setmana d’activi-
tats i també, un cop més, ha des-
tacat per ser una celebració ac-
cessible per a tothom.

Nou èxit de la Festa Major

La cultura popular, un dels pilars de la Festa Major. Foto: Ajuntament

Mobilitat | Prova pilot al carril bici de Jordi Girona
El carril bici del carrer de Jordi Girona tindrà un nou paviment 

drenant. Es tracta d’una prova pilot per estudiar el comportament 
d’aquest material per veure si redueix el risc d’inundacions.
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RECONEIXEMENT4Ja hi ha gua-
nyadors. Lluís Sanglas i Imma
Garsaball són oficialment els
Cortsencs d’Honor d’aquest any
2023. Així van ser proclamats el
passat dijous 5 d’octubre en un
acte al jardí del Centre Cívic
Can Deu, en el marc de la Festa
Major de les Corts.
Lluís Sanglas, vicepresident

de l’Associació de Veïns i Veïns
de Pedralbes i que va rebre el gu-
ardó per la seva tasca incansable
pel barri, i  Imma Garsaball, pre-
sidenta de l’Orfeó de les Corts
entre el 2014 i el 2022 i recone-
guda per promoure el cant coral
com a element integrador del
barri, van ser els guanyadors
d’una votació popular en la qual
van participar 775 persones des
del 4 fins al 22 de setembre a tra-
vés del web de Línia Les Corts.
Lluís Sanglas va obtenir 310

vots (el 40% del total) i va que-
dar per davant de Ramon Pelli-
cer i Sergi Osete, els altres can-
didats homes. Imma Garsaball
va rebre el suport de 326 perso-
nes (el 42% del total), superant
Teresa Porredón i Sílvia Cho-
cron, les altres dones que opta-
ven enguany al premi.

VEÏNS QUE SÓN CLAU
Sanglas, enginyer químic per
l’Institut Químic de Sarrià, es va
convertir en vicepresident de
l’AV de Pedralbes fa uns tretze
anys, després de jubilar-se, per-
què volia dedicar-se al seu bar-
ri. “A Pedralbes falta una mica de
sentiment de barri i la nostra tas-
ca és fer que els veïns tinguin un
major sentiment de pertinença”,
explicava Sanglas a Línia Les
Corts fa unes setmanes. Aques-
ta tasca, que du a terme a través
de diverses iniciatives, li ha val-
gut ara una distinció.
Per la seva banda, Garsaball va

esdevenir presidenta de l’Orfeó de
les Corts el 2014, després de molts
anys vinculada a l’entitat, i va ex-
ercir el càrrec durant vuit anys.
Abans, el 2004, havia publicat el
seu treball de final de la llicencia-
tura d’Humanitats, dedicat a l’Or-
feó del barri. La seva dedicació,
doncs, ve de lluny i no s’acabarà
aquí. “Quan fas aquestes coses per
la música i la cultura, les fas per-
què et surt de dins, no penses que
des de fora es vegi”, confessava fa
setmanes en una entrevista al
mateix mitjà, il·lusionada per ha-
ver estat nominada al premi. Lluís Sanglas (a dalt) i Imma Garsaball (a baix) recollint els seus respectius premis. Fotos: Ajuntament

Sanglas i Garsaball, veïns d’honor
» Lluís Sanglas i Imma Garsaball han estat els guanyadors dels premis Cortsencs d’Honor 2023

» Enguany hi han votat un total de 775 persones durant tres setmanes a través de Línia Les Corts

Les Corts
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Les històries que a conti-
nuació relatem poden
semblar d’altres latituds.
Poden semblar extretes

de pel·lícules lacrimògenes. Ex-
cepcions que confirmen una regla
que podria articular-se de la se-
güent manera: el nostre sistema
educatiu, tot i les mancances, fun-
ciona prou bé. Malgrat això, les se-
güents històries són fruit de pre-
guntar a persones que treballen en
centres de la perifèria quina mena
de situacions es troben en el seu
dia a dia. Com són els alumnes
amb els quals tracten? Quines
problemàtiques tenen? No han fet
falta grans investigacions. No-
més unes quantes preguntes han
fet aflorar les escenes que aparei-
xen en aquest reportatge. 
Com resa la frase arquetípica

del periodisme, les següents his-
tòries poden ferir sensibilitats. A
més, demostren que tenim un
greu problema: mentre que els
centres educatius que apareixen
en sèries de televisió com, per ex-
emple, la famosa Merlísón uns, a
la perifèria la realitat és ben dife-
rent. En els primers, la majoria d’a-
lumnes són blancs i pràcticament
no tenen problemes econòmics.
En els segons, una part important
de l’alumnat ve de famílies mi-
grants i pobres. Hem agafat his-
tòries de l’Hospitalet i del Prat, en-
tre altres municipis, però també de
perifèries que hi ha a Barcelona, al
Raval o Nou Barris. No especifi-
carem a quins indrets corresponen
per no estigmatitzar les localitats
i barris on es produeixen. 

ADOLESCÈNCIA
L’alumna era una nena de 14 anys
que cursava segon d’ESO. “De
vegades venia sota els efectes de les
drogues”, explica la treballadora
social d’un centre educatiu d’un
municipi a tocar de Barcelona.
“Podia venir trista, enfadada o eu-
fòrica”, afegeix. A l’institut es van
posar a indagar el que estava pas-
sant quan van veure que la noia
podia desaparèixer durant tres
dies seguits. Aleshores van con-
tactar amb el pare de la nena, que
els va explicar que ell i la nena ha-
vien marxat de Llatinoamèrica
després que la mare els abando-
nés per anar-se’n amb un altre
home. “Hi havia un dol migrato-
ri clar i el pare, per evitar el con-
flicte amb la nena, li deixava fer el
que volia”, explica la treballadora
entrevistada. 
Ell els hi va detallar tot quan ja

no podia més. “L’endemà, un noi
del centre ens va explicar que el dis-
sabte anterior estava en un local que
regentava un home d’uns 30 anys
i va veure que la seva companya de
classe també hi era”, afirma la pro-
fessional. Segons el relat de l’ado-
lescent, l’home major d’edat donava
drogues a menors del barri, i quan
la nena de l’escola va perdre el sen-
tit, l’home se la va endur a una ha-
bitació que va tancar amb clau. “El
noi i un amic seu van estar picant
a la porta perquè l’home deixés sor-
tir la nena, i quan ho va fer, ella no
portava els sostenidors”, diu l’en-
trevistada. “L’alumne no en va vo-

ler donar més detalls perquè en
aquesta mena de centres funciona
la llei del silenci. Si parles més del
compte, ets un xivato”, afegeix.
Les indagacions van continuar,

i una bona amiga de la nena va con-
firmar la pitjor sospita: allò no era
esporàdic. L’home de 30 anys te-
nia relacions amb la nena de 14, as-
síduament. “No ens ho crèiem.
Vam preguntar per la ubicació del
local, però quan l’amiga estava a
punt de donar-nos el punt exacte
on es produïa tot allò, va dir que no

volia continuar parlant”, lamenta
la professional. Finalment, des del
centre es va decidir enviar un cor-
reu electrònic als Mossos, que van
dir que estudiarien el cas. “No sa-
bem com està l’assumpte”, conclou
qui explica aquesta història. 
Sense aquest nivell de foscor,

tres professors d’un altre institut
d’ESO ens expliquen que la màxi-
ma complexitat amb la qual es tro-
ben són els alumnes que tenen “fa-
mílies amb drogodependents i
pares i mares alcohòlics”. “Sovint

reben violència a casa, i quan ve-
nen al centre ho fan alterats”, di-
uen. Reprodueixen el clima que ve-
uen a casa contra els mateixos do-
cents o els companys de classe. “Et
diuen que els seus pares són nar-
cos i que tenen plantacions de
marihuana per confrontar-te”, ex-
pliquen. En altres casos, fins i tot
“hi ha por de castigar certs alum-
nes perquè són de famílies pode-
roses que tenen influència en l’e-
quip directiu i a Inspecció”. 
Són casos comuns, però no fre-

qüents, ja que normalment els
problemes amb els quals s’en-
fronten els docents són més lleus.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels anys
són pràcticament analfabets”, diu
una de les mestres, en aquest cas
de català, que afegeix que al seu
centre cap alumne parla la llengua
i són molts els docents que tam-
poc ho fan. Segons explica, les fa-

Hi ha un percentatge d'assistència mínima obligatòria per continuar cobrant prestacions socials. Foto: Elisenda Rosanas/ACN

Parlem amb docents i treballadors socials de centres educatius amb
complexitat perquè ens expliquin quina mena d’històries es troben en el seu dia
a dia. A diferència del que veiem en sèries de televisió, les problemàtiques a les
escoles i instituts de perifèria, com es diu popularment, poden ferir sensibilitats.

El rostre més fosc de
l’educació de perifèria
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n Si parlem de perifèria i educació,
hem d’esmentar un concepte: la se-
gregació. Ens referim al procés mit-
jançant el qual alguns centres acu-
mulen la majoria d’alumnes amb pro-
blemes econòmics i d’origen migrant
i, per tant, sense coneixement del ca-
talà o del castellà. No obstant això, la
portaveu del sindicat USTEC, Iolanda
Segura, assenyala que actualment el
motiu més gran de segregació té a
veure amb la classe social.

Així mateix, segons el darrer infor-
me de la Sindicatura de Greuges de
Catalunya, dels 30 centres catalans on

més segregació escolar hi ha a Primà-
ria, 21 es troben a la regió metropoli-
tana de Barcelona. Pel que fa a la Se-
cundària, la relació és menor, ja que
els municipis de la regió metropolita-
na més segregats no són més de vint.

Això, en paraules de la Fundació
Bofill, significa que en indrets com Ri-
pollet, Badalona, l’Hospitalet o Sant
Adrià de Besòs hi ha centres que con-
centren molts alumnes vulnerables,
mentre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen molts
més alumnes benestants. En el cas de
la metròpoli, la segregació és tan ele-
vada perquè les famílies amb més re-
cursos busquen centres on hi hagi
menys persones vulnerables.

És un problema greu, perquè la
segregació suposa una discrimina-
ció entre infants i joves de diferents
classes socials. “Perjudica les opor-
tunitats, ja que al final de la seva
vida educativa, els alumnes en cen-
tres segregats és com si tinguessin
2,5 anys menys cursats”, explica Ma-
ria Segurola, de la Fundació Bofill.
“Hi ha centres on el 80% de l’alum-
nat està en risc de pobresa”, afegeix.
En aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més gran i
això, al final, també té repercussions
en l’ocupabilitat.

Sigui com sigui, la segregació s’ha
reduït en els darrers anys per les dife-
rents iniciatives impulsades des de les
institucions, com el Pacte contra la se-
gregació. Malgrat això, queda camí
per recórrer. Des de la CGT apunten
que una mesura que podria actuar
com a pedaç seria “distribuir l’alum-
nat vulnerable de manera equitativa
pel conjunt de centres”. És, però, un
problema que va molt més enllà. El
sistema educatiu, amb una forta pre-
sència d’escoles concertades i priva-
des, només fa que aprofundir l’abis-
me entre alumnes. “Quina mena de
societat té escoles on hi ha alumnes
que no han trobat altres alumnes que
no són com ells?”, reflexiona Segurola.

Segregació escolar

mílies tenen molt clar que hi ha un
percentatge d’assistència míni-
ma obligatòria per continuar co-
brant prestacions socials, i ella sent
com aquesta mena de nois i noies
estan a l’institut com si fos una fei-
na per no perdre els diners. “Em
sembla terrorífic”, admet. 
Per a un docent que fins a l’a-

ny passat treballava en un centre
perifèric a Barcelona, el més com-
plicat de la seva feina són l’ab-
sentisme i les manques de res-
pecte, sobretot dels nois. “El més
difícil va ser quan un alumne
se’m va encarar després que li de-
manés que es comportés d’una
manera respectuosa”, diu. Ara
treballa al Vallès i se’n fa creus del
respecte dels alumnes. “Quan de-
manes que facin un exercici, el fan.
És increïble”, afirma. 

INFÀNCIA
Fa dies que la mestra de Primària
que ens relata la següent història
està angoixada. No és que li hagi
passat res a ella directament, sinó
que a l’escola on treballa ha tingut
una situació difícil de sostenir, de
les més difícils amb què s’ha tro-
bat en tota la seva carrera. Una
mare i els seus quatre fills, una de
les quals no arriba als dos anys, van
ser desnonats del pis on vivien i
van haver de passar la primera nit

al carrer. “La manca de recursos
econòmics que tenen algunes fa-
mílies és molt dura i és molt difí-
cil no implicar-t’hi a nivell emo-
cional i no endur-t’ho a casa”, ex-
plica la mestra. La mare de quatre
criatures compartia pis amb una
altra dona i la seva filla, que dor-
mien al sofà. Tot i que pagaven, es
tractava d’un pis ocupat per una
màfia que els el rellogava. Elles no
tenien papers i no podien entrar en
el circuit legal de l’habitatge. “No
vull ni saber on van dormir la nit
que els van desnonar”, diu la mes-
tra per afegir que la policia només
els va donar unes mantes i se’n va
despreocupar per complet. 
El problema, amb tot, venia

de lluny. “Aquesta noia és molt
jove i va escapar d’una relació de
maltractament, i ara té depres-
sió”, explica. De fet, tenia un
subsidi per comprar aliments,
però era incapaç de gastar-lo
adequadament perquè els nens
mengessin com cal. “Venien sen-
se haver sopat ni esmorzat”,
apunta. Quan els van desnonar,
la mestra, en conèixer la situació,
va preparar entrepans, i amb
altres docents va ajudar la mare
a buscar un alberg. “A l’equipa-
ment han de sortir al matí a
primera hora i ella em pregunta
què pot fer el cap de setmana...

“Ensenyar el subjecte 
i el predicat és la cosa
menys important 
del món amb aquests
joves, però fent-ho
estableixes uns vincles
i això és positiu 
per a ells”

Ara que fa bon temps, li dic que
vagi al parc”, relata.
No obstant això, la mestra re-

coneix que aquesta no és la tòni-
ca general de l’escola on treballa.
“Els conflictes més habituals no
són de violència directa”, explica.
“Són alumnes amb dificultats per
estar a les aules, perquè venen de
famílies desestructurades i tenen
problemes emocionals, i per tot
això els costa seguir el curs”, diu. 
Així mateix, un altre mestre de

Barcelona relata situacions simi-
lars que, sense arribar a l’extrem
de la mare desnonada, mostren la
fragilitat de les famílies amb pocs
recursos. “Alguns infants venen
sense esmorzar. Encara que no és
la tònica, tampoc són casos aïllats”,
afirma. “També venen amb la
roba que fa pudor perquè fa dies
que els seus pares no els la canvien
ni la renten”, afegeix. 

COMPENSA?
Les situacions que hem recollit són
només algunes de les moltes que
els milers de docents que treballen
al sistema educatiu català en cen-
tres de la perifèria podrien es-
mentar. Davant d’això, la pre-
gunta és clara: compensa aques-
ta feina més enllà de la retribució
econòmica? La resposta és un sí
rotund. “La part més bonica és el

vincle que crees amb els alumnes”,
afirma la treballadora social. Se-
gons el seu punt de vista, el cen-
tre és, per a molts alumnes, un re-
fugi; l’indret on reben tota l’escolta
que de vegades no tenen a casa.
“Agraeixen que els facis cas, bus-
quen l’atenció i són molt agraïts
quan la reben”, afirma un docent
de Secundària per afegir que, sal-
vant les distàncies, els professors
es converteixen en “germans grans
o cosins”. “Hi ha un punt d’amor
mutu que omple i és molt bonic”,
considera. Per la seva banda, la do-
cent de català recalca que “ense-
nyar el subjecte i el predicat és la
cosa menys important del món
amb aquests joves, però fent-ho
estableixes uns vincles i això és po-
sitiu per a ells”, assenyala. 
Els docents dels més menuts

tenen la mateixa sensació. “Hi ha
dies en què no hi trobes la part po-
sitiva”, afirma la mestra que ha atès
la mare desnonada. Malgrat això,
ho reconsidera i diu que “el més
bonic és veure que, per a molts in-
fants, l’escola és una bombolla on
són feliços i se senten protegits i
estimats”.

“Hi ha alumnes 
que venen a l’institut 
a escalfar la cadira
perquè els serveis
socials no molestin 
les seves famílies, 
però que en realitat 
no volen aprendre res”

“Al final de la seva vida educativa, 
els alumnes en escoles i instituts segregats 

és com si tinguessin 2,5 anys menys cursats”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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BARCELONA
districte a districte

CIUTAT VELLA | Més de 80 col·lectius,
agents, entitats i associacions participen en
el festival Raval(s), una programació socio-
cultural i artística formada per un gran
nombre d’activitats, desenvolupades de
manera col·laborativa entre les diferents
comunitats que viuen i treballen al Raval.
La cita és del 9 al 12 de novembre a dife-
rents espais del barri. Trobareu tota la pro-
gramació sobre el festival a la pàgina web
visitbarcelona.com/BCNX10.

L’objectiu de l’esdeveniment, que se ce-
lebra des de fa vint anys, és mostrar el ta-
lent de proximitat i com conviuen les
comunitats: tots els diversos Raval(s) que
hi ha al barri. El festival és una de les activi-
tats del programa BCNx10, impulsat per
l’Ajuntament amb fons de l’impost turístic
i gestionat per Turisme de Barcelona. 

MOLTES NOVETATS 
Hem demanat a Gemma Ferreón, respon-
sable de l’àmbit sociocultural de la Fun-
dació Tot Raval, que ens avanci alguns
dels moments clau de la pròxima edició.
Ens ha destacat el concert de divendres a
la sala Paral·lel 62, on actuaran grups

emergents del barri triats entre més de
quaranta propostes artístiques. A més, els
grups protagonistes passaran a formar
part del programa de músiques emer-
gents de la sala, una de les més emble-
màtiques de Barcelona, perquè aquest és
també l’objectiu, segons Ferreón: “Vincular-
los als projectes musicals que hi ha al barri i
així impulsar la seva carrera i mostrar a tot-
hom el talent musical que hi ha al Raval”. 

Un altre dels punts forts és l’Espai de
Dones, que enguany s’amplia amb la invo-
lucració de moltes més entitats, les quals
oferiran les seves aportacions, des de ta-
llers de sexualitat, coaching menstrual o
bricolatge fins a activitats culturals, com ara
debats i sessions de curtmetratges. 

I també ho és l’Espai Jove, amb danses
urbanes, bàsquet i un taller d’arqueologia
entorn del jaciment prehistòric de la plaça

Folch i Torres. Aquest jaciment, un dels
més grans d’Espanya, però també l’espai
dels horts comunitaris o la gran festa del
diumenge a la tarda a la rambla del Raval,
“un lloc de trobada per a la cultura catalana
i per a totes les altres cultures del Raval”, són
bons motius “per anar canviant la narrativa
del barri”. “Tenim moltes coses que no
tenen res a veure amb el que es veu als mit-
jans de comunicació”, conclou Ferreón.<

HORTA – GUINARDÓ | El Futbol Club Martinenc orga-
nitza, des de l’any 2013, la cursa Cros 3 Turons - La Dia-
blada, una competició exigent que recorre els paisatges
espectaculars del Parc dels Tres Turons. L’edició d’en-
guany tindrà lloc el 19 de novembre i la sortida serà a les
8:30 h des de la plaça Alfons X. Més enllà del repte es-
portiu, la cursa és una molt bona ocasió per descobrir un
parc de gran bellesa encara força desconegut. I és per
això que aquesta és una les activitats del programa
BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barcelona. 

El Cros 3 Turons - La Diablada va néixer l’any 2013
amb el desig de descobrir, dins de la ciutat de Barcelona,
un indret incomparable per a la pràctica de l’esport a l’a-
ire lliure com és el Parc dels Tres Turons. Això sí, la prova
es caracteritza per la seva duresa, perquè inclou forts
desnivells, i per tal de preservar el medi natural i evitar
aglomeracions només està oberta a 555 participants, un
nombre de places molt per sota de la demanda habitual,

especialment en aquesta edició, ja que la cursa comp-
tarà amb corredors internacionals molt interessats en la
prova esportiva i en el fet que se celebri precisament en
un dels barris de Barcelona. 

TURISME ESPORTIU AL DISTRICTE
Alfred Porcar, director general del Futbol Club Martinenc,
destaca que l’ampliació del recorregut d’aquesta cursa
tradicional ha cridat l’atenció d’atletes de fora de Cata-
lunya i de l’estranger: “Gent que li agrada aquest tipus de
turisme esportiu ha contactat amb nosaltres i els hem
preparat el que nosaltres anomenem la 3 Turons expe-
rience, que inclou la participació en la cursa i una sèrie de
recomanacions d’espais turístics fora del circuit usual i
ubicats al nostre districte”. D’aquesta manera, “els turistes
descobriran els llocs on anem els que som d’aquí. Els
nostres comerços locals. Tot el que no surt a les guies”,
diu Porcar. Trobareu tota la programació i el formulari
d’inscripció al web visitbarcelona.com/BCNX10.<

Tots els Raval(s) junts 
en un sol festival cultural
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Esportistes internacionals s’apunten 
a la  cursa  Cros 3 Turons - La Diablada    

Un dels objectius 
del festival és mostrar

el talent que hi ha 
al barri del Raval
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Escaneja aquest
codi QR i no et
perdis res!

Festa del vi novell al
celler de Collserola

SARRIÀ – SANT GERVASI | Sant Martí era
una data ben assenyalada per a la pagesia
catalana. Per la matança del porc, evident-
ment, però també per l’arribada del vi no-
vell, el primer vi de l’anyada, després de la
verema. La Jornada del Vi Novell, que cada
any se celebra a la Masia Can Calopa de
Dalt, és un homenatge i alhora una reivin-
dicació d’aquella festa i d’aquelles comu-
nitats agràries tan presents a Barcelona.
Enguany la celebració tindrà lloc l’11 de
novembre, des de les 11 h fins a les 18 h, i
l’entrada costarà 15 euros per als adults i 5
euros per als menors de cinc anys. 

Hi trobareu tastos guiats de vi i d’oli,
àpats populars i actuacions musicals per
amenitzar la visita, però sobretot moltes
activitats familiars i infantils de divulgació
perquè els infants descobreixin les vinyes,
els animals de granja i com era el dia a dia
en una casa de pagès. La jornada és una de
les activitats del programa BCNx10, impul-
sat per l’Ajuntament amb fons de l’impost
turístic i gestionat per Turisme de Barce-
lona. Trobareu més informació a la pàgina
web visitbarcelona.com/BCNX10.

VINS I OLIS DE COLLSEROLA 
Per a Maria Dolors Llonch, presidenta de la
Cooperativa L’Olivera, que gestiona Can
Calopa, la jornada  “és un gran moment per
retre homenatge a la tradició vitivinícola al
pla de Barcelona i especialment a Collse-
rola, i també per donar a conèixer la vinya
i el celler que hem recuperat”.  

Llonch explica que des de Pedralbes
fins al Vallès tot era vinya, “una al costat de
l’altra”, i que afortunadament la tradició
s’està recuperant gràcies a la iniciativa d’al-
guns propietaris, que estan tornant a plan-
tar vinya. I també es recupera la producció
d’oli, que estarà ben representada a la jor-
nada amb alguns productors locals d’oli de
la Serra de Collserola.< Foto: Ajuntament de Barcelona

Can Calopa acull una
jornada per celebrar

Sant Martí i el primer vi
de la temporada 
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Puig defensa la digitalització
adaptada al comerç local

TECNOLOGIA4És important
apostar per la digitalització del
comerç de proximitat, però tam-
bé és important tenir en comp-
te les seves característiques par-
ticulars a l’hora d’assumir aquest
procés. Aquesta és, a grans trets,
una de les conclusions que es pot
extreure del debat Qui ha dit que
la digitalització no és per al co-
merç local?, organitzat per Bar-
celona Comerç al saló BIZ Bar-
celona el passat 4 d’octubre.
El president de la Fundació,

Pròsper Puig, va assenyalar en la
seva intervenció que “sovint”

els comerciants de proximitat
s’han “sentit pressionats a assu-
mir una digitalització” per a la
qual no estaven “preparats”.
“Digitalització sí, però d’acord
amb les nostres necessitats i
possibilitats”, va defensar Puig,
que també va demanar “més
implicació de les administra-
cions en aquesta transformació
de la petita economia”.
En l’acte també va intervenir

la propietària de Video Instan,
Aurora Depares, com a exemple
d’una digitalització feta amb
prudència que ha estat un èxit.

POLÍTICA4La regidora del Dis-
tricte de Sants-Montjuïc, Ra-
quel Gil, és l’escollida per sub-
stituir Rosa Alarcón al capda-
vant de la regidoria de Comerç,
Restauració i Mercats. Aquest
canvi es va produir després de
la renúncia d’Alarcón per mo-
tius de salut, que es va fer oficial
a la sessió del Ple de l’Ajunta-
ment del passat 29 de setembre,
si bé ella l’havia anunciat un
mes abans a través de les seves
xarxes socials.
Tot i que Gil no substitueix

Alarcón en totes les seves fun-
cions, sí que li agafa el relleu en
matèria de comerç local. Aques-
ta responsabilitat se suma a les
que ja tenia Gil fins ara, entre les
quals no només hi ha la regido-
ria de Sants-Montjuïc, sinó tam-
bé la regidoria de Promoció
Econòmica i Treball i la regido-
ria de Feminismes, Igualtat i
Memòria Democràtica. 
Pel que fa a l’altre càrrec que

ostentava Alarcón fins al se-
tembre, el de regidora del Dis-
tricte de Nou Barris, és Xavier

Marcé qui recull el testimoni.
Aquest regidor socialista, que ha-
via quedat fora del govern mu-
nicipal després de les eleccions
del 28 de maig, ha pres posses-
sió del seu nou càrrec aquest mes
d’octubre, ja que, després de la
renúncia d’Alarcón, ell era el
següent nom a la llista presen-
tada pel PSC als comicis.

LA MALALTIA D’ALARCÓN
Cal recordar que Alarcón va dei-
xar l’acta de regidora a causa de la
malaltia que pateix, la síndrome
de Meige, una afectació minori-
tària que ella s’està encarregant de
visibilitzar. De fet, el seu discurs de
comiat al Ple va ser un al·legat per
demanar més recursos i recerca
per a les malalties minoritàries.

Raquel Gil també és regidora de Sants-Montjuïc, entre d’altres. Foto: Arxiu

Gil, substituta d’Alarcón a
Comerç, Restauració i Mercats

Pròsper Puig, al centre de la imatge. Foto: Twitter (@isabelpalleja)

Cambra | Salva Vendrell, vocal del comitè executiu
El vicepresident de Barcelona Comerç, Salva Vendrell, va assumir el dia 9 una
de les vocalies del nou comitè executiu de la Cambra de Comerç de Barcelona.

“El comerç de proximitat està de festa”, van celebrar des de la fundació. 
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4Després de trenta-cinc anys
d’història, el Casal de joves de les
Corts, ubicat al Centre Cívic To-
masa Cuevas, s’ha acomiadat
d’aquella ubicació per moure’s
uns metres cap a la cantonada de
Dolors Masferrer i Bosch amb el
carrer de les Corts i formar part
del nou equipament juvenil del
districte. 

El nou espai jove Ca La Pa-
narra, endegat pel Districte de les
Corts, és un projecte reivindicat
durant dècades i en el qual hi
han participat entitats educati-
ves, polítiques i culturals, que
han treballat de forma conjunta
per a la seva creació. L’espai va
entrar en funcionament el passat
dilluns 2 d’octubre i ja comença
a acollir les primeres activitats i
les inscripcions als tallers. 

L'horari d'obertura és de 10 a
22 h de dilluns a dijous, de 10 a
23 h els divendres i els dissabtes
obrirà d'11 a 14 h i de 16 a 23 h.
El podeu seguir a l’Instagram
@calapanarra o contactar-hi a
info@calapanarra.cat. 

PUNT DE TROBADA
L’Espai jove Ca la Panarra vol ser un
punt de trobada i participació per
al jovent del districte de les Corts,
un espai visible, de referència i que
té capacitat per albergar activitats
del jovent no associat i de les as-
sociacions juvenils que ho vulgu-

in. Entra en funcionament amb la
voluntat d’atraure aquell públic
que fins ara no participava en els
espais juvenils i/o que no forma
part del moviment associatiu. Es
pretén arribar al màxim nombre de
joves d’arreu del districte per fer
comunitat i atendre les seves de-
mandes i necessitats.

A més, pretén potenciar el
ple desenvolupament dels i les

joves a partir de la participació
activa en l’espai i en els seus pro-
jectes, tot proporcionant recur-
sos perquè desenvolupin les se-
ves inquietuds i necessitats. Un
lloc on fer xarxa, on promocionar
i donar suport a la cultura, on
oferir al jovent alternatives d’o-
ci diferents i un espai de pro-
moció i suport a l'associacionis-
me educatiu. També, Ca La Pa-
narra vol ser un espai inclusiu,
sense barreres ni impediments,
perquè tothom qui vulgui pugui
participar-hi. Un espai intercul-
tural, i que també aposta per la
igualtat de drets i oportunitats
sense discriminació per gènere.
També es farà una gestió am-
biental respectuosa basada en la
reducció del consum de matè-
ries primeres o despesa ener-
gètica, entre d’altres mesures. Un
espai amb activitats, tallers, i
moltes opcions de lleure.

GESTIÓ CÍVICA
El nou equipament municipal
Ca La Panarra esdevé una nova

experiència de gestió cívica al
districte, ja que aquesta està a
càrrec de la Plataforma Infantil i
Juvenil de les Corts, formada
per catorze entitats del territori,
després de guanyar el concurs de
concurrència pública a finals de
juny. La Plataforma és una enti-

tat sense ànim de lucre amb
més de vint anys de vida, arrela-
da al territori, i paraigües d’enti-
tats educatives i de foc i percus-
sió que coordina el jovent asso-
ciatiu, teixint xarxa i dinamit-
zant les Corts.

COM ÉS EL NOU ESPAI?
Amb més de 1.000 metres qua-
drats, el nou espai està format per

tres plantes: la planta baixa, amb
el vestíbul, un espai de trobada i
una sala polivalent; la primera
planta, amb sales de reunió i
despatxos; i una planta subter-
rània amb l’auditori, un rocò-
drom, sales de tallers, bucs d’as-
saig i magatzems. 

El programa de necessitats
de l’espai jove ha estat elaborat
per la Plataforma a través d’un
procés participatiu amb tres fases.
Una primera, on es va fer una anà-
lisi de relacions i activitats que les
entitats participants volien fer
en el futur espai; una segona on
es van recollir les necessitats; i una
tercera en la qual es va arribar a
un consens del programa ajustat
a la disponibilitat de l'espai. 

Entre els serveis que ofereix,
trobem el servei d’acollida i aten-
ció informativa, de dinamització ju-
venil, de suport a l’estudi, d’as-
sessorament i informació, d’a-
companyament i escolta, de ces-
sió i lloguer d’espais, d’activitats, de
difusió i de promoció i suport a
projecte associatius, entre altres.

El nou espai jove 
de les Corts obre les portes

» Ca La Panarra és el nou espai per al jovent, amb activitats, tallers i moltes altres propostes
» Serà un punt de trobada i la gestió va a càrrec de la Plataforma Infantil i Juvenil de les Corts

Ca La Panarra 
és un espai inclusiu
i intercultural 

Ca La Panarra es va posar en marxa el passat 2 d’octubre. Fotos: Ajuntament

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

El nou equipament
juvenil està format 
per tres plantes



| 18

línialescorts.cat 11 d’octubre del 2023

Turisme km0

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

la Barcelonadesconeguda 

CIUTAT VELLA/ Recentment es va morir
l’escultor colombià Fernando Botero, co-
negut popularment pel volum de les seves
escultures. I curiosament una de les seves
obres més rellevants, i més estimades, és
l’emblema de la rambla del Raval. Es tracta
del Gat de Botero, que des de fa vint anys
contempla i és testimoni de tot el que
passa al passeig i que s’ha convertit, no
només en un símbol del Raval, sinó de la
ciutat de Barcelona.   

LA RAMBLA DEL GAT GROS
El famós gat va ser adquirit per l’Ajunta-
ment de Barcelona l’any 1987, però du-
rant uns quants anys va estar voltant per
la ciutat, cercant el seu espai. Primer es
va ubicar al parc de la Ciutadella, a prop
dels felins del Zoo. Després el van portar

al costat de l'Estadi Olímpic i, com que
no acabava d’encaixar-hi, uns anys més
tard el van col·locar en una petita plaça
darrere de les Drassanes de Barcelona.
Finalment, el 2003  es va decidir posar-
lo al final de la rambla del Raval, que
s’havia remodelat recentment per con-

vertir-la en el centre neuràlgic del barri
del Raval. 

El monument de Botero és molt més
que un gat gros. Representa un element de
la nostra quotidianitat, però amb unes pro-
porcions desmesurades, un tret caracterís-
tic de l’artista. Segons explica una llegenda
urbana, aquest gat de bronze de set me-
tres de llargada, dos d’amplada i dos d’al-
çada n’evoca un de real que va deambular

per Barcelona durant quinze anys fins a tro-
bar un propietari, com el de Botero. 

Tot i que inicialment el gat era el convi-
dat de pedra, o de bronze, el fet és que ha
acabat convertint-se en una icona de la
nova rambla del Raval. El passeig és un bon
lloc per fugir del brogit més intens dels car-
rerons interiors del barri mentre es con-
templa anar i venir la gent que hi passa
cada dia tot passejant o cap a la feina.

L’obertura d’aquesta gran artèria que
travessa el barri des del carrer de l’Hospi-
tal fins al de Sant Pau va representar un
canvi important per a l’antic Barri Xino.
Fruit de la renovació de l’espai, molts cafès
i restaurants s’hi van instal·lar i avui la ram-
bla és el lloc triat per a les nombroses ac-
tivitats culturals que els veïns i veïnes hi
porten a terme, especialment durant els
mesos de bon temps. 

HORTA – GUINARDÓ/ L’edifici noucentista de Sant Ge-
nís dels Agudells que actualment acull l’institut d’ense-
nyament secundari Vall d’Hebron va ser seu de l’Orfenat
Ribas durant molts anys gràcies al llegat de l’empresari
del tèxtil Lluís Ribas, que va deixar l’herència per a ob-
res de beneficència destinades als fills dels seus obrers. 

Inaugurat el 1930 i amb capacitat per acollir 800 nens,
no n’hi va haver mai més de 200, però va funcionar com
a orfenat fins a començaments dels anys setanta, en què
va sortir a subhasta. Gràcies al moviment veïnal, que de-
manava destinar l’edifici a centre educatiu, l’Ajuntament
el va comprar i el va convertir en un institut.

L’arquitecte Enric Sagnier i Villavecchia va dissenyar
l’orfenat-escola seguint el mètode Montessori. Era un edi-
fici avançat a la seva època, amb sales d’estudi àmplies
i lluminoses, laboratoris, sala de cinema sonor, inferme-
ria i fins i tot aparells de raigs X. Va tancar el 1972 i va es-
tar a punt d’anar a terra, però els veïns ho van impedir.
Actualment, continua acollint estudiants i l’edifici forma
part del catàleg municipal d’edificis protegits.

GRÀCIA/ Vallcarca és un barri per reivindicar, i una
bona  manera de fer-ho és destacant el patrimoni que
sovint passa desapercebut entre la gent que passa pel
barri. Molts ho fan sense fixar-se en edificis tan re-
llevants com la Casa Eudald Obradors. La singulari-
tat d’aquest edifici és precisament la seva façana, que
fa cantonada. L’arquitecte Enric Mora Guasch va ac-
centuar-ne la monumentalitat fent créixer visualment
l’alçada vertical del conjunt amb un templet de línia
classicista al terrat.

Botero deixa com a
herència el gat del Raval

L’antic Orfenat Ribas:
un edifici avançat a la seva època

Un petit tresor mig 
amagat a Vallcarca

El monument de 

Botero va voltar per la

ciutat fins que el 2003 

es va instal·lar al Raval 
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L’EIXAMPLE/ Associem l’Eixample al Moder-
nisme, però massa sovint el reduïm als grans
edificis de sempre i deixem de banda que els
carrers del districte són plens d’edificis va-
luosos i històrics. Avui en destaquem un d’a-
quests, la Casa Sayrach, a la Diagonal
cantonada amb Enric Granados, que és, a
més, un dels últims de la ciutat que podem
considerar modernistes. 

L’arquitecte que el va dissenyar va ser
Manuel Sayrach i Carreras, un artista tan jove
que ni tan sols va poder signar el projecte
perquè només era un estudiant. Però n’era un
de bo i, a més, un seguidor d’Antoni Gaudí,
com es pot entreveure en algun dels detalls
de l’edifici. De fet, la bellesa d’aquest edifici
rau precisament en les formes orgàniques,
un tret adoptat de l’univers gaudinià.

La coberta blanca de la Casa Sayrach
sembla que es fongui sota l’escalfor del sol:
les línies ondulants li confereixen un movi-
ment continu i recorden també els recursos
del mestre de Reus. La Casa Sayrach fa can-
tonada, i justament el vèrtex està rematat per
una columna de tribunes semicircular aca-
bada amb una torre. A la banda de la Diago-
nal hi ha l’entrada, sobre la qual es troba la
tribuna, que dibuixa un arc parabòlic. 

Tota la façana de l’edifici, de pedra llisa i
sense ornamentació, recorda l’obra mestra
de Gaudí, la Pedrera. Però el més sorprenent
és el vestíbul, un escenari fantàstic on predo-
minen les formes orgàniques i, sobretot, les
línies d’inspiració anatòmica: al sostre, l’arc
que dona pas a l’escala imita l’estructura òssia
d’una columna vertebral.

La Casa Sayrach, una obra de l’últim
deixeble del mestre Antoni Gaudí

El primer museu de robòtica 
de Barcelona no té pèrdua

SARRIÀ – SANT GERVASI/ El Parc d’Atrac-
cions del Tibidabo atrau cada any milers de
visitants que busquen emocions. No obstant
això, entre les atraccions més visitades n’hi ha
una de petita amb un gran valor històric i cul-
tural: el Museu d’Autòmats. L’espai és una
evocació dels orígens del parc i també dels
inicis de la robòtica, perquè els primers ro-
bots de la història van ser els autòmats.   

LA CIÈNCIA DE L’AUTOMATISME
Els autòmats són les primeres màquines amb
moviments similars als dels éssers humans,
una mena d’androides resultants de la com-
binació de treballs de fusta, costura i micro-
mecànica, o mecànica de rellotgeria. Tots
aquests avenços tecnològics són la base de
la robòtica, però en els seus orígens eren

atraccions que s’exhibien, amb gran èxit de
públic, en parcs o fires. Alguns d’ells fins i tot
s’activaven amb monedes.

Al Museu d’Autòmats actualment s’hi ex-
hibeix una part de la col·lecció que s’exposava
originalment al parc d’atraccions. Algunes
peces daten de finals del segle XIX. El museu
imita un antic teatre de principis del segle XX
i conté maquetes amb elements mòbils i au-
tòmats en funcionament que ens expliquen
l’estret vincle entre la tecnologia mecànica i
els parcs d’atraccions.

La peça més antiga és el ‘Pallasso Mando-
linista’ de l’any 1880, però també en destaquen
d’altres molt populars com ‘Els Equilibristes’,
‘L'Orquestra Prodigiosa’, ‘El Poeta s'adorm’ o ‘La
Monyos’, personatge cèlebre de la Rambla als
anys trenta. Diuen que alguna d’elles era tan

extraordinària que fins i tot Walt Disney s’hi va
interessar, durant una visita al parc, l’any 1957,
i va posar sobre la taula un xec en blanc, però
l’empresa es va negar a vendre-li. 

RESTAURATS ALS ANYS SETANTA
A finals dels anys setanta, els autòmats van
ser retirats i es van sotmetre a un procés de
restauració, i des de l’any 1982 formen part
del Museu d’Autòmats, que ara es pot veure
en un edifici modernista del 1909, dins del
parc d’atraccions. La col·lecció està oberta a
noves incorporacions. La darrera ha sigut  ‘Els
germans Gaüs o l'equilibri del Món’, un autò-
mat d'última generació creat per Lluís Ribas,
restaurador i conservador actual del museu.
Aquesta peça va ser finalista a l'exposició uni-
versal d'Aichi, al Japó l'any 2005. 

Una plaça 
per esborrar 

el franquisme

Ningú diria que al punt de tro-
bada entre les facultats de Quí-
mica i Biologia, a l’avinguda
Diagonal, hi havia un dels grans
emblemes del franquisme a Bar-
celona, un ‘Monumento a los caí-
dos’ que oferia una benvinguda
del passat a tots els que entraven
a la ciutat. Decidits a tancar una
etapa, el monument es va en-
derrocar l’any 2005, i al seu lloc
es va habilitar una plaça dedi-
cada al jurista Ramon M. Roca
Sastre, víctima de la repressió del
règim, molt més apropiada per al
punt de trobada d’estudiants
que no pas el vell monument
d’herència franquista.   

EN HONOR AL JURISTA
En homenatge al jurista represa-
liat, la plaça s’ha convertit en un
jardí ple d’arbres, d’espècies diver-
ses, dels quals cal destacar-ne, al
davant, cinc de fulla groga i, al dar-
rere, quatre de fulla vermella, de
les espècies del pollancre i el liqui-
dàmbar. El conjunt s’ha completat
amb una zona de pas pavimen-
tada, on se situen els bancs i els fa-
nals, i una altra zona de gespa. 

D’aquesta manera, un espai
que havia volgut homenatjar la
repressió del franquisme ret ho-
menatge actualment a un dels
intel·lectuals més preeminents
de l’advocacia catalana, tot un
referent encara ara en dret hipo-
tecari, que justament la va patir
en primera persona.

Les Corts
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FESTIVAL4Torna un any més el
Barcelona Districte Cultural
(BDC),  del 6 d’octubre al 28 de de-
sembre, amb espectacles consa-
grats i emergents de teatre, circ,
dansa, música i cinema familiar,
seleccionats per una comissió for-
mada per responsables dels cen-
tres cívics i per especialistes en les
diverses arts presents al circuit. EL
BDC és una iniciativa de la Xarxa
de Centres Cívics de Barcelona que
té com a objectiu enfortir la cultura
de proximitat.
Per a aquesta edició, Barcelo-

na Districte Cultural inclou 36
propostes culturals diferents que
inclouen el circ, el teatre, la dan-
sa, la música i el cinema infantil.
A més, la catorzena edició incor-
pora dues sales noves: la Milaway,
de l’Institut Milà i Fontanals, al dis-
tricte de Ciutat Vella, i el Centre Cí-
vic Bon Pastor, al districte de
Sant Andreu.
En total hi ha previstes 228

funcions, amb projeccions espe-
cials per a les escoles i els instituts
dels barris. A vegades, les funcions
aniran acompanyades de col·lo-
quis, xerrades, presentacions o
activitats complementàries orga-
nitzades en paral·lel. 

OFERTA TEATRAL
Un total de tretze propostes for-
men l’oferta teatral. Entre al-
tres, els actors Ricard Farré i Ar-
nau Puig presenten l’adaptació
del clàssic de Santiago Rusiñol,
El bon policia. Una altra parella
d’actors, l’Oriol Genís i la Mont
Plans, parlen i reflexionen sobre
el seu ofici, el pas del temps i la
vellesa a Cadires. Hi ha obres que
proposen acostaments diferents
i originals a temes d’actualitat: és
el que fa l’actriu Mariona Esplu-
gues a Boja, o el Col·lectiu #H2O,
quan denuncia l’abús de poder i
la manipulació en els càstings
d’artistes i els processos de se-
lecció a Faking Audition.

CIRC
El BDC inclou sis propostes de
circ pensades per a totes les
edats: des d’un espectacle de
roda Cyr que visibilitza les iden-
titats dissidents i el transfemi-
nisme (Circografía de una tra-
vesti, de la Cia. Victoria Sickness)
fins a l’humor de propostes com
Solo, de la Cia. Roi Borrallas, o
Insomni, de Dudu Arnalot.Tam-
bé hi ha espai per a espectacles
participatius com Espera, de la

Companyia de Circ eia, i per a
propostes com la de Rauxa Cia,
que submergeix els adults en la
fantasia dels més petits (La cri-
si de la imaginació). 

DANSA
Les propostes de dansa progra-
mades d’aquesta edició són vuit:
a A skin poem for a cosy house
(Los Escultores del Aire) es par-
la de la crisi i el dol d’una relació;
El Rumbòdrom (Cia. Jose Ma-
nuel Álvarez) proposa ballar a rit-
me de rumba catalana; (ÍOR) +
Continuum (Marc Fernández &

Julio León) s’aboca a l’hipnotis-
me d’un moviment perfecte, i
Silver Ballad (Cia. LaSúbita)
planteja un viatge poètic pels
cossos de dones inspiradores.

MÚSICA EN DIRECTE
En aquesta ocasió BDC ofereix
set propostes de música en di-
recte, una oferta paritària en
gènere i amb estils musicals ben
diferents. Són propostes que
van del maridatge del jazz amb
els ritmes jamaicans dels Delic-
kites a la fusió i l’experimentació
de flamenc i rock de Los Aurora,

que presenten el seu disc La
balsa de la medusa. 

ESPECTACLES FAMILIARS
Un altre objectiu és apropar el tea-
tre i els espectacles al públic més
jove, amb una oferta familiar que
inclou el circ i l’humor de les
companyies Dudu Arnalot (In-
somni) i Rauxa Cia. (La crisi de la
imaginació). També hi ha pro-
postes teatrals com les que porten
Samfaina de Colors (Sense lluna),
Estefanía de Paz Asín (La reina del
Arga) o Festuc Teatre (Bunji, la pe-
tita coala) a familiar.

Cultura per a tots els districtes
» El Barcelona Districte Cultural torna un any més entre el 6 d’octubre i el 28 de desembre

» El festival és una iniciativa de la Xarxa de Centres Cívics que busca enfortir la cultura de proximitat

La música és una de les activitats protagonistes del Barcelona Districte Cultural. Foto: Ajuntament
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“La vida és el que et passa
mentre estàs ocupat
fent altres plans”, de-

fensava John Lennon. A la teva
biografia L’aigua o la vida, publi-
cada el març de 2013, confesses
que volies retirar-te als Mundials
de Barcelona d’aquell any, al ma-
teix escenari i a la mateixa com-
petició que t’havia canviat la vida
10 anys abans, amb tres medalles
en tres dies. La situació que et vas
trobar després de ser mare per
primer cop va fer que diguessis
adeu mesos abans dels Jocs Olím-
pics de Londres 2012...  
Ai, la vida... Potser algun dia hauria
de publicar una segona part del lli-
bre perquè des de llavors han pas-
sat moltes coses, com el Mundial de
Barcelona de 2013, que vaig viure
i gaudir com a entrenadora, sense
ser jo la que patia i s’ofegava a l’ai-
gua. Hi vaig trobar a faltar alguns
moments, sobretot quan acabes, un
instant de plenitud absoluta. Uns set
o vuit mesos després de ser mare
del Nil em sentia amb forces per tor-

nar. De fet, havia continuat nedant
embarassada. Em vaig trobar, però,
un context que no era l’adequat. I
la meva tornada no es va gestionar
bé: l’equip funcionava d’una manera
sense mi i amb mi calia fer canvis.
Sentia que no hi pintava res i que la
meva passió ja no em feia feliç. No
volia que el meu fill pagués aque-
lles emocions, i ho vaig deixar amb
la consciència tranquil·la. 

I després de ser mare de nou, del
Joe, vas tornar a competir.
Em van demanar que entrenés Pau
Ribes, que volia competir després
d’haver-ho deixat, i vam acabar for-
mant el duet mixt al Mundial de
Kazan de 2015. No va ser una ex-
igència física molt bèstia i sí una
gran excusa per arribar i disputar
els Jocs Olímpics de Rio, amb Ona
Carbonell, que sí que va suposar
un esforç extraordinari.   

Viure la competició fora de l’aigua
t’ha servit per ampliar la teva
mirada i ser més empàtica?  
Exacte. Passes una altra mena de
nervis i entens els que podia tenir
l’entrenadora amb tu. Quan veig les
nedadores a l’escalfament, em
poso a la seva pell perquè sé que

són moments plens de pressa,
pressió, potser dolors...    

Et passaves gran part de la nit
prèvia a la competició repassant
mentalment cada moviment de
les coreografies, i minuts abans
de llençar-te a l’aigua, bevies
constantment, però continua-
ves amb la boca seca. A l’aigua,
però, et desapareixien el cansa-
ment, els nervis, la por...  
La nit se’m feia molt llarga...! En els
moments previs tenia una mica
d’inseguretat i nervis, també por al

cansament, a equivocar-me i al pa-
timent que sentia quan estava
competint perquè m’hi deixava l’à-
nima. Quan sortia a la plataforma,
es feia com un buit, i quan em llen-
çava a la piscina, em deia: “Ara em
toca fer el que he estat entrenant i
mecanitzant”. I em sortia el que
portava a dins, la part artística que

convertia la competició en especial.
Mentre competia, gairebé no pen-
sava, em deixava portar força.  

“Quan estic creant, em deixo por-
tar”, li vas confessar fa anys a Die-
go Torres aEl País. Sempre has tin-
gut la necessitat de crear? 
I tant! Sempre he necessitat crear i
improvisar, dos verbs que són part
del secret de la meva manera de ne-
dar. Ara, quan he de fer una exhibi-
ció, la improviso i em deixo portar
pel que em diu la música, perquè,
amb el temps i la feina, adquireixes
recursos, moviments... Quan era
esportista i m’entrenava, ja intentava
interpretar i deixar-me portar, i
quan competia, encara no feia més.
Era potser el meu valor afegit. 

Et vas enamorar de la natació ar-
tística durant una exhibició de la
teva cosina Judith al CN Kallípolis.
Jo era una nena de 8 anys que sem-
pre estava escoltant música i ballant,
i a qui un any abans els pares van
apuntar a natació com a activitat ex-
traesportiva al Col·legi Pare Manya-
net Les Corts. M’havien d’obligar a
sortir de l’aigua perquè era el meu
hàbitat! Així que a la piscina del CN
Kallípolis vaig trobar el meu món! 

Com recordes aquell impacte?
Recordo la música, el meravellós so
del xof, aquella alegria immensa de
veure que a l’aigua podia fer tot el
que m’agrada, i l’endemà m’hi vaig
apuntar. Diria que la meva prime-
ra entrenadora va ser Montse Bor-
ràs. A l’entitat també vaig tenir Ma-
ría José Bilbao, Mònica Antich o
Anna Tarrés, que és qui m’ha en-
trenat gairebé tota la vida.     

Quina és la teva prioritat com a
entrenadora?  
La coreografia és molt important, i ha
de ser bonica i harmònica. La nova
reglamentació afavoreix que hi hagi
sorpreses i més competició, i la pun-
tuació és més objectiva, però els nous
canvis també et limiten. Intento
conservar l’essència d’una coreo-
grafia: que les coses estiguin ben lli-
gades i flueixin amb la música. 

Amb què creus que es podrien
comparar uns Jocs Olímpics?
Potser amb els meus embarassos i
els parts. El naixement dels meus fills,
en Nil i en Joe, també va ser una
adrenalina per vena, però una adre-
nalina diferent de la de competir i
viure uns Jocs Olímpics. Són mo-
ments molt intensos i inoblidables.   

“Potser podria comparar
uns Jocs Olímpics amb els
meus embarassos i parts”
Gemma Mengual  / Exnedadora artística formada al CN Kallípolis 

“Soc aigua. L’aigua continua sent la meva vida i ara encara me l’estimo més perquè
la gaudeixo al 100%. Em permet desconnectar i entrenar-me si em ve de gust”,

reconeix Gemma Mengual (Barcelona, 1977), icona de la natació artística i ponent
a la segona edició de l’International Women in Sports Congress de la UFEC. 

“Els meus pares em 
van apuntar a natació al
Col·legi Pare Manyanet
Les Corts”, rememora

Foto: Toni Delgado 

Toni Delgado
LES CORTS

Futbol sala | L’AE Les Corts-UBAE rep l’Atlético Torcal 
El conjunt de Robert Caneda rebrà el pròxim dissabte 14 d’octubre a les 16.30 hores

l’Atlético Torcal, en partit corresponent a la cinquena jornada de la Primera Divisió. L’AE
Les Corts-UBAE hi arribarà després de perdre per 1-0 contra el Roldán FSF el passat dia 8.
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Ó S C A R  J A E N A D AQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Viuen línia

Óscar Jaenada (Esplugues de Llobre-
gat, 1975) es va endinsar en el món de

la interpretació amb només tretze anys
i des d’aleshores no n’ha sortit. L’any

2006 va guanyar el Goya a millor actor
protagonista per la pel·lícula Camarón,
i més endavant es va fer popular a l’A-

mèrica Llatina i particularment a Mèxic
per posar-se a la pell de Cantinflas (a la

foto) en la pel·lícula homònima o pel
seu paper de Luisito Rey a la sèrie de

Netflix Luis Miguel. Ara s’ha fet viral per
les seves paraules sobre l’1-O. L’actor

ha comparat la relació entre Catalunya
i Espanya amb una relació de maltrac-

tament en què Catalunya és la víctima i
ha admès que va plorar amb la violèn-

cia policial contra el seu poble.

Famosos

Ser un actor de renom internacional
Va guanyar el Goya a millor actor l’any 2006 per ‘Camarón’

Mullar-se sobre l’1 d’octubre
Ha parlat de “maltractament” contra Catalunya i ha dit que va plorar

Els elogis i les crítiques esperats
No ha escapat dels insults, però també ha despertat admiració

Dos germans. Les seves parelles. Una pis-
cina buida. Tres elements que formen la
vida d’una família, una vida condiciona-
da per la influència dels pares, que sem-
pre hi són encara que mai se’ls vegi. El fu-
llatge caient de la tardor, el fred de l’hivern
i el florir de la primavera ajuden a definir
les relacions amb els que més estimem.

Al teatre Tantarantana de Barcelona.

Teatre

Swimming Pool
Juli Disla

Retirada a temps (Bankrobber/El Jardí
Amagat) és el segon àlbum d’estudi del
grup manacorí Reïna. La banda, que va
guanyar el concurs Sona9 l’any 2020, tor-
na aquesta tardor amb una desena de
cançons que mantenen l’estil pop al
qual ens tenen acostumats, però que s’a-
costen més als grups de pop i rock dels
anys vuitanta i noranta del segle passat.

Música

Un periodista musical de Nova York co-
mença a investigar la misteriosa des-
aparició del pianista brasiler Tenorio Jr.
Amb aquest thriller d’animació, Trueba i
Mariscal repeteixen la fórmula exitosa de
Chico y Rita (2010) i, a ritme de jazz i bos-
sa nova, se situen als anys seixanta i se-
tanta, just abans que a l’Amèrica Llatina
proliferin els règims totalitaris.

Pelis i sèries

Dispararon al pianista
Fernando Trueba i Javier Mariscal

Retirada a temps
Reïna

L’any 1994, l’últim règim del món explí-
citament segregacionista es va esfondrar.
Dècades després, el país [Sud-àfrica] se-
gueix dividit, incapaç de superar la dis-
funció social que ha heretat i que con-
demna els seus ciutadans a la desigual-
tat. Com podem deixar anar el nostre pas-
sat, com a individus i com a països?
Com s’han de pagar els deutes històrics?

Llibres

Els hereus
Eve Fairbanks

Tres mirades
La Fundació Felícia Fuster de Barcelona (carrer de Camps i
Fabrés, 3-11) acull des del passat 13 de setembre una ex-
posició que en realitat en són tres. Tres mirades aplega els

projectes Casa meva com a model de deconstrucció, de Mar-
ta Crespí; The Sexual Market Value, de Cecília Ruiz, i Els va-

pors de l’absenta, d’Eladio Aguilera. Aquests tres joves, que
tot just comencen en el món de l’art i ja han demostrat que
tenen molt a oferir, són els guanyadors de la setzena edició
dels ajuts a la jove creació d’arts visuals que convoca la fun-

dació. Tres mirades es podrà visitar fins al 10 de novembre.
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| Lords of the Fallen 
Escenaris que semblen laberints, enemics de tota mena i trampes a dojo. Així és

Lords of the Fallen, el videojoc ja disponible per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

La dificultat per prendre distància dels problemes i de les
preocupacions també afecta molts estudiants universitaris  

E S T I L S  D E  V I D A

i PSICOLOGIA
Les universitats són un camp experimental en moltes àrees de
recerca, però també representen un microcosmos on sorgeixen
moltes tendències que salten després a la societat. I ara la UAB
adverteix d’un fet que s’hauria de tenir molt en compte: l’aug-
ment de problemes relacionats amb la salut mental. Durant la
presentació del curs acadèmic, la secretària general de la uni-
versitat i responsable de Polítiques d'Igualtat, Esther Zapater, va
fer saber que en els últims tres anys han atès el triple de casos
de trastorns relacionats amb la salut mental en comparació
amb abans de l'esclat de la covid. Quadres d'estrès, ansietat i
depressió, entre d'altres. 

La revelació s’uneix a les dades i a les denúncies d’altres cen-
tres universitaris estatals, que adverteixen sobre l’augment de
casos relacionats amb la salut mental durant la postpandèmia.
El març, per exemple, un estudi de la Universitat d’Oviedo ad-
vertia d’un augment del 40% dels símptomes de depressió en-
tre els alumnes de diversos centres, entre ells la UB i la mateixa
UAB, i apuntava que gairebé la meitat de l'alumnat presentava
indicadors de trastorn d'ansietat.  

Més alumnes amb trastornsmentals

Malestars físics constants com cansament, mal de cap,
insomni o problemes de concentració són símptomes d’alerta 

Les claus

Els estudiants d’arts i d’humanitats són els que presenten 
més símptomes associats a trastorns depressius 

Tant els centres educatius com les empreses o les entitats
haurien de comptar amb recursos per reaccionar a temps
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SÍMPTOMES

HUMANITATS

PROBLEMES

PREVENCIÓ
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